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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY

Vážení spoluobčané,
letošní rok se nezadržitelně blíží ke svému konci, 
intenzivně spolu prožíváme dobu adventní, těší-
me se na čas Vánoc a připravujeme se na to, co 
s sebou přinese rok příští. V tomto období řada 
z nás bilancuje, a proto si i já dovolím malé shr-
nutí činnosti naší samosprávy během druhého 
pololetí letošního roku.

Na přelomu července a srpna byly dokončeny 
práce na stavebních úpravách čtyř místních ko-
munikací, od té doby probíhala příprava podkla-
dů ke kolaudaci spočívající zejména v provedení 
geodetických prací za účelem skutečného zamě-
ření a zpracování geometrických plánů. S  ohle-
dem na komplikace a časové průtahy spojené 
s novelizací stavebního zákona a digitalizací sta-
vebního řízení bude kolaudační rozhodnutí vy-
dáno zřejmě až v příštím roce.

Během uplynulého období probíhala ve spolu-
práci se zástupci farnosti také intenzivní pří-
prava nejvýznamnější investiční akce příští-
ho roku, která se týká stavebních úprav kostela
sv. Floriána. V roce 2025 proběhne v budově kos-
tela pokládka podlahového vytápění včetně izo-
lací a pochozích vrstev podlahy, instalace nového 
zdroje vytápění, kompletní výměna elektroin-
stalace, osvětlení a provedení výmaleb. Realiza-
cí těchto prací bude dokončena poslední etapa 
mnohaletých oprav architektonické dominanty 
naší obce, která bude nám i  příštím generacím 
poskytovat esteticky hodnotné a důstojné prosto-
ry pro duchovní i kulturní potřeby občanů naší 
obce.

Obci se dále podařilo získat dotační příslib na re-
alizaci projektu, jehož předmětem bude pořízení 
nového užitkového elektromobilu a příslušenství 
pro zimní údržbu na stávající traktor, čímž dojde 
k výraznému rozšíření a modernizaci komunální 
techniky, která je nezbytná pro řádnou a efektiv-
ní údržbu veřejných prostranství v obci.

V  současné době probíhá příprava žádosti
o dotaci na rozšíření parkoviště naproti přírod-
nímu areálu Lúky, jehož součástí bude také nové 
odpočívadlo pro cyklisty. Na realizaci tohoto 
záměru může obec získat dotaci ve výši 50 %,
což při celkových nákladech 2 mil. Kč představu-
je nezanedbatelnou finanční injekci do rozpočtu 
příštího roku.

Připravujeme také žádosti o dotace na nové
vybavení Jednotky SDH Skoronice a nutné opra-
vy kříže u silnice na Milotice, který byl poničený 
vichřicí z července minulého roku.

Od příštího roku proběhne další rozšíření
a modernizace služeb obecního úřadu, který ob-
čanům naší obce nabídne možnost bezhotovost-
ních plateb prostřednictvím platebního terminá-
lu, což řada z vás ocení například při úhradách 
místních poplatků.

V  rámci územního plánování byla úspěšně do-
končena nová územní studie pro lokalitu Před-
ní Kusy, která se tak stala součástí platné úze-
mně-plánovací dokumentace naší obce. Na pře-
lomu letošního a příštího roku bude hotová pro-
jektová dokumentace na výstavbu dopravní a 
technické infrastruktury v  této lokalitě a ihned 
po získání potřebných stanovisek od správců in-
ženýrských sítí obec požádá o vydání společného 
povolení stavby.

Velkou výzvou do dalších let jsou připravované 
změny legislativy týkající se systému odpado-
vého hospodářství, na základě kterých bude ze 
strany státu přísněji kontrolováno množství a in-
tenzita třídění odpadů. V případě nedodržování 
požadovaných kvót budou vůči obcím uplatňo-
vány nemalé sankce. Pevně věřím, že i s  tímto 
problémem si dokážeme poradit se ctí, podobně 
jako jsme to zvládli v  případě zářijových povo-
dní, a to především díky zodpovědnému přístupu 
složek krizového řízení obce i státu a Jednotky 
SDH Skoronice.

Závěrem úvodníku bych chtěl všem čtenářům po-
přát krásné a požehnané Vánoce v okruhu vašich 
blízkých, pevné zdraví a mnoho štěstí v příštím roce,
a také spoustu elánu a optimismu při vytváření 
našeho obecního společenství.
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OPRAVY KOSTELA
O naší povinnosti starat se o kulturní dědictví
našich předků

Do roku 1885 Skoronice neměly vlastní kostel. Myšlen-
ka na jeho vybudování se zrodila až v období po zrušení 
roboty, kdy se zlepšila ekonomická situace místních oby-
vatel. Rozhodnutí postavit ve Skoronicích vlastní kostel 
učinili naši předkové s vědomím všech obtíží, které ne-
byly malé, ale i přes to na sebe tuto zodpovědnost vzali. 
Překonáním veškerých peripetií potřebných pro získání 
církevního souhlasu pro výstavbu ale problémy neskon-
čily. Církev sice s řadou podmínek povolení dala, ale fi-
nancování celé stavby museli zaplatit občané Skoronic.
V kronice se lze dočíst, že se na výstavbě kostela kromě 
obce podíleli všichni skoronští občané, i ti nejchudší.

I přes nedostatek financí neslevili z kvality provedeného 
díla a dokázali postavit kostel ve srovnání s okolními sice 
malý, ale za to malebný, na který byli právem hrdí. Jak 
píše pan Vojtěch Holcman ve svém rukopise Historie kos-
tela svatého Floriána ve Skoronicích: „S pýchou hleděli 
naši občané na monumentální stavbu dávající dosavadní 
schoulené a přikrčené vesničce naráz nový vzhled.“
Následující léta ale byla pro náš kostel dosti těžká. Na za-
čátku století přišla první světová válka následovaná hlu-
bokou ekonomickou krizí, druhá světová válka a nástup 
komunismu. Tyto skutečnosti způsobily, že kostel sice po-
malu, ale dlouho chátral.

Po Sametové revoluci, kdy po více než sto letech byla ko-
nečně možnost provést nezbytnou generální opravu kos-
tela, se ale bohužel této zodpovědnosti nikdo neujal. Ře-
šily se pouze dílčí opravy a navíc spíše formou provizorní. 
Tímto jsme se dostali až do situace, kdy se celkový stav 
budovy obecního kostela natolik zhoršil, že hrozilo jeho 
uzavření. V té době si někteří farníci uvědomili, že již dále 
nelze naprosto nezbytné opravy havarijního stavu kostela 
odkládat a ve spolupráci s obcí v roce 2011 iniciovali za-
hájení jeho generální opravy.

Takto rozsáhlou generální opravu ovšem vzhledem k fi-
nanční náročnosti a omezeným možnostem financování 
není možné udělat za rok. Je nutné tedy opravy dělat po-
stupně, ale v této činnosti v žádném případě nepolevovat. 
Jakákoliv prodleva totiž ještě navíc zbytečně prodlužuje 
již tak dlouhotrvající generální opravu a další plánované 
práce tím značně prodražuje. Farnost na tomto rozsáh-
lém projektu spolupracuje již se čtvrtým zastupitelstvem 
a za tuto dobu přispěla na opravy obecního kostela část-
kou téměř 3 miliony korun. Z této částky je patrné, že 
lidé chodící do kostela, si nezbytnost těchto oprav uvědo-
mují. Ve svém úsilí nepolevují a i nadále štědře přispívají 
při pravidelných měsíčních sbírkách na opravy, jejichž 
dokončení se někteří z nich bohužel ani nedožijí. Kostel 
ale neslouží jen pravidelným návštěvníkům bohoslužeb. 
Využívají ho jako místo posledního rozloučení i ti, kteří 
tam pravidelně nechodili, i za ně a jejich rodiny jsou často 
slouženy mše. Konají se zde také kulturní akce, výstavy

a koncerty, neboť tento prostor má sám o sobě
kulturní rozměr a veškerému dění přidává sváteční atmo-
sféru. Ve svátky jako jsou např. Vánoce a Velikonoce za-
vítají do kostela i lidé, kteří ho běžně nenavštěvují. Mimo 
to, je to nejstarší, nejvíce využívaná budova a především 
dominanta naší obce.
Povinnost udržet kostel nejen v dobrém technickém, ale 
i ve stavu esteticky důstojném pro tento sakrální prostor, 
nemáme pouze vůči našim předkům, kteří ho i pro nás 
tak těžce budovali. Tuto povinnost máme i vůči genera-
cím budoucím a pokud jsme lidé zodpovědní, nesmíme 
se jí zříct. Nemůžeme spoléhat na to, že se v příštích ge-
neracích snad najde někdo, kdo tuto zodpovědnost za nás 
na sebe vezme. Plňme si své povinnosti, které máme vůči 
minulým i budoucím generacím tak, ať můžou být i ti, co 
přijdou po nás na nás právem hrdí.

K opravám kostela
V lednu roku 2019 začala první fáze rekonstrukce interi-
éru kostela, která odstranila problém s vlhkými a místy 
se propadajícími podlahami. Na nově navezené a zhutně-
né podloží se instaloval odvětrávací systém napojený na 
větrací průduchy v obvodovém zdivu a následně byl zalit 
pochozí betonovou vrstvou. Po uplynutí šesti let konečně 
nastal vhodný čas přikročit ke druhé fázi rekonstrukce 
interiéru. V průběhu této fáze proběhnou poslední vel-
ké stavební úpravy, které je nutné provést pro dokončení 
kompletní rekonstrukce našeho kostela.
Jako první bude na stávající povrch podlah nanesena po-
jistná hydroizolace, na ni bude položena vrstva tepelné 
izolace a na tuto vrstvu bude instalováno potrubí tep-
lovodního podlahového vytápění, které bude následně 
zalito betonovou směsí. To znamená, že výška podlah
v lodi a v presbytáři bude v původní úrovni připravená
na pokládku dlažby.
K realizaci nového způsobu vytápění se přikročilo z ně-
kolika pádných důvodů. Nejenže je stávající způsob vy-
tápění zastaralý, neekonomický, neefektivní, nekomfortní
a neestetický, ale navíc provoz otopných těles výrazně 
špiní výmalbu interiéru, kterou by bylo nutné neustále 
obnovovat nebo se smířit s tím, že stěny nově vymalova-
ného kostela budou po první topné sezoně opět špinavé. 
Podlahové vytápění v kombinaci s kondenzačním plyno-
vým kotlem bylo jednoznačně vyhodnoceno odbornou 
firmou, která se zabývá návrhy systémů vytápění budov, 
jako nejlepší způsob vytápění budovy našeho kostela.
Po vylití podlah betonovou směsí se usadí nové schody 
z kararského mramoru mezi lodí kostela a presbytářem. 
Dále budou vyměněny troje původní dveře, a to do zá-
kristie a věže kostela. Do zákristie bude nově přivedena 
voda a bude zde instalováno umývadlo a výlevka pro po-
třeby úklidu. V zákristii bude stržen stávající rákosový 
stop a nahrazen zatepleným sádrokartonovým. Po do-
končení těchto stavebních prací se kostel nově vymaluje
a osadí se nová výkonnější a esteticky hodnotnější
svítidla, která nahradí stávající provizorní osvětlení.
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ZMĚNY V ODPADOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ OBCE
ANEB CO NÁS ČEKÁ OD ROKU 2025

Co je obecní systém odpadového hospodářství?
Každá obec má zákonnou povinnost nastavit a provo-
zovat obecní systém odpadového hospodářství, zejmé-
na přebírat komunální odpad, určit místa pro oddělené 
soustřeďování komunálního odpadu (papír, plasty, sklo, 
kovy, textil, biologicky rozložitelný odpad, textil, tuky
a oleje apod.).

Oproti tomu každá osoba je povinna odpad nebo věci, 
které předává do obecního systému, odkládat na místa 
určená obcí v souladu s povinnostmi pro jednotlivé dru-
hy, kategorie či materiál odpadů stanovenými zákonem, 
příp. obecně závaznou vyhláškou.

Stěžejním zákonným předpisem je v  této oblasti zákon
č. 541/2020 Sb., o odpadech (dále jen „zákon“), podle 
kterého je obec původcem odpadu a musí tedy splňovat 
určité zákonné povinnosti, např. zařadit odpad podle 
druhu na základě katalogu odpadů či vést průběžnou evi-
denci veškerého odpadu vzniklého na území dané obce
a jednou ročně odeslat tzv. hlášení o obecním systému
za uplynulý kalendářní rok.

Realizační výdaje spojené s  opravami kostela činí dle 
smlouvy o dílo se zhotovitelem stavby 3 292 485,69 Kč vč. 
DPH, přičemž farnost na opravy přispěla obci finančním 
darem ve výši 300  000,00 Kč, takže z  rozpočtu obce na 
rok 2025 budou opravy kostela kryty částkou necelých 3 
mil. Kč.

Za zbylé prostředky, které bude mít farnost k dispozici, 
bude pořízena část mramorové dlažby, ale na její po-
kládku již zřejmě nezbudou peníze. Vzhledem k nároč-
nosti montáže a demontáže obětního stolu a s tím spo-
jeného rizika poškození ale bude potřeba dlažbu alespoň
v presbytáři položit. Zajistit na to potřebné finance bude 
v nejbližší době prioritou farnosti. Proto budou i nadále 
pokračovat pravidelné měsíčky sbírky, které budou urče-
ny na pořízení a pokládku mramorové dlažby. Veliké po-
děkování patří těm, kteří na opravy pravidelně přispívají 
a bez jejichž štědrých finančních darů by nebylo možné 
opravy realizovat.
Rekonstrukce nebude náročná pouze finančně, ale také 
časově. Práce budou probíhat zhruba šest měsíců a po 
tuto dobu bude kostel uzavřen. I přes nesnáze a omezení, 
která nám všem rekonstrukce přinese a nemalou částku, 
kterou bude stát, je nutné tyto práce zrealizovat, aby byla 

kompletní rekonstrukce našeho kostela dokončena. Nic 
nebylo ponecháno náhodě. Této fázi oprav předcházel 
rok intenzivních příprav, jednání s odborníky a hledání 
nejlepších řešení, takže věříme, že realizace proběhne bez 
větších problémů.

Je na místě poděkovat několika lidem, bez jejichž přičině-
ní by se druhá fáze rekonstrukce kostela nezahájila. Nej-
větší poděkování patří panu starostovi za jeho vstřícnost, 
korektní spolupráci a konstruktivní přístup k dokončení 
rekonstrukce našeho kostela. Především díky jeho inici-
ativě je možné realizovat stavební práce ve výše uvede-
ném rozsahu bez dalšího odkládání jednotlivých prací
a s tím spojeným prodražováním celého díla. Po do-
končení této fáze konečně po patnácti letech vstoupíme
do opraveného, vymalovaného a čistého kostela. A po-
kud se nám společnými silami podaří naspořit chybějící 
finanční prostředky, budeme moci položit i mramorovou 
dlažbu. Chtěli bychom také poděkovat panu místosta-
rostovi a všem přítomným zastupitelům, kteří na zasedá-
ní zastupitelstva obce při hlasování jednomyslně opravy 
kostela v tomto rozsahu podpořili.

za farnost Olga Hradilová

Statistika nuda je, má však cenné údaje…
Jistě není od věci připomenout si v  této souvislosti zá-
kladní statistiky týkající se množství vykazovaných odpa-
dů v naší obci za posledních pár let.

V  prvé řadě je dobré vědět, že v  naší obci každoročně 
vzniká kolem 250 tun odpadu, což není s ohledem na ve-
likost Skoronic zanedbatelné množství. Podíl tříděného 
odpadu na celkovém množství vykazovaného odpadu se 
pohybuje kolem 50 % (viz následující graf).
Z hlediska intenzity třídění náleží Skoronicím ve srovná-
ní s ostatními obcemi v  Jihomoravském kraji 154. příč-
ka z  celkových 292 obcí (dle statistik společnosti EKO-
-KOM). To není příliš lichotivá bilance, ale o tom se více 
dočtete dále.
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Zajímavé jsou také statistiky týkající se financování celé-
ho systému odpadového hospodářství. Zhruba dvě třetiny 
příjmů představují místní poplatky vybrané od občanů, 
zbytek příjmů tvoří příspěvky od společnosti EKO-KOM. 
Na výdajové straně představuje největší zátěž pro obecní 
rozpočet suverénně financování svozu směsného komu-
nálního odpadu (v roce 2023 to bylo bezmála 322 tis. Kč), 
dále pak výdaje spojené se sběrem bioodpadu, nebezpeč-
ného odpadu a ostatního odpadu. Obec tak každoročně 
za provozování obecního systému odpadového hospo-
dářství doplácí přes 80 tis. Kč ročně (viz následující graf).

Co nás čeká do budoucna?
Nejzásadnější změnou, která vychází z  připravované le-
gislativní změny, se týká povinnosti obcí zajistit tzv. tří-
dicí cíle podle stanovených kvót, tzn. aby odděleně sou-
střeďované recyklovatelné složky komunálního odpadu 
tvořily k  roku 2025 alespoň 60 %, k  roku 2030 alespoň 
65 % a k roku 2035 alespoň 70 % z celkového množství 
komunálních odpadů. Při nedodržování těchto cílů pak 
budou obce čelit hrozbě udělení sankcí až do výše 200 tis. 
Kč ročně.
Co to pro nás znamená v praxi?
Z výše uvedených statistik týkajících se intenzity třídění a 
struktury financování vyplývá především to, že počínaje 
rokem 2025 musíme zvýšit množství tříděného odpadu 
minimálně o  10 % a výrazně snížit množství směsného 
komunálního odpadu. Jednak proto, abychom splnili sta-
novené třídící cíle, a také proto, abychom snížili enormní 
výdaje na svoz směsného komunálního odpadu. Do pl-
nění tohoto smělého záměru nám budou v dalších letech 
významně promlouvat další negativní vlivy jako je např. 
proklamované zavedení zálohování PET lahví, což zcela 
jistě ovlivní množství vytříděných plastů, a další zdražo-
vání svozu SKO.

Jak z toho ven?
Aby byl další provoz celého systému odpadového hos-
podářství efektivní, obec bude muset podniknout určité 
kroky, abychom zajistili jeho udržitelnost. V prvé řadě vy-
budujeme nové sběrné místo na tříděný odpad a vybrané 
druhy ostatních odpadů, které bude občanům k dispozici 
u přečerpávací stanice kanalizačního výtlaku pod ulicí 
Hovolány. Pevně věřím, že toto sběrné místo bude spádo-
vé a dobře přístupné nejen pro občany žijící v této lokalitě. 
Od tohoto počinu si slibujeme především navýšení množ-
ství tříděného odpadu. Dalším krokem může být zavede-
ní pytlového sběru tříděného odpadu podobně jak to mají 
např. v  nedalekém Čejči, kde obec prostřednictvím QR 
kódů a elektronických čteček eviduje četnost vývozu ná-
dob na SKO, tak i množství tříděného odpadu vykazova-
ného z jednotlivých domácností. Domácnosti pak podle 
toho, jak třídí a vyvážejí popelnice na SKO, získávají body, 
na základě kterých získávají slevu na místním poplatku
za provoz odpadového hospodářství.

Zajímavou alternativou by mohla být i komunitní kom-
postárna či vybudování sdíleného re-use centra, kde mo-
hou občané odevzdat věci a výrobky, které mohou dál 
sloužit ostatním lidem v naší obci či jinde.

Co se týká složení tříděného odpadu, největší podíl před-
stavuje papír a plasty (kolem 8 tun ročně), následuje sklo 
(zhruba 3,5 tuny ročně) a nejmenší podíl představují tří-
děné kovy (cca 1 – 2 tuny ročně). V  rámci netříděných 
opadů dominuje tradičně směsný komunální odpad 
(SKO) s množstvím 85 – 95 tun ročně, v menší míře je zde 
pak zastoupen stavební odpad a suť (19 – 23 tun za rok), 
objemný (10 – 20 tun) a nebezpečný odpad (0,1 – 1,5 
tuny). Bioodpad je vykazován zcela zvlášť a jeho množ-
ství se pohybuje v rozmezí 95 – 110 tun ročně.
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Závěrečné poselství – třiďte, třiďte, třiďte!
Co napsat závěrem – především to, že je osobní zodpo-
vědností každého z nás, jak se k problémům odpadové-
ho hospodářství postaví. Pokud budeme nedostatečnou 
míru třídění i nadále bagatelizovat, dočkáme se toho, že 
obecní rozpočet bude do budoucna zatěžován platbami 
pokut a neustále rostoucími výdaji za svoz SKO, což se 
nepochybně projeví výrazným navýšením místního po-
platku za provoz obecního systému odpadového hospo-
dářství. Takže prosím třiďte, má to smysl a je to ve vašem 
vlastním zájmu!

Stačilo by, kdyby se většina z  nás řídila jednoduchým 
pravidlem, které říká, že základem je předcházet vzni-
ku odpadů, tzn. chovat se tak, aby odpad vůbec nevzni-
kl. Pokud to nejde, pak se prosím pokusme nepotřebné 
věci doma využít znovu nebo k jiným účelům. Když ani
to není možné, a věc se rozhodneme vyhodit, je třeba ji 
alespoň vytřídit a umožnit tak opětovné využití materiálu 
– recyklaci. Pokud věc nepatří ani do tříděného odpadu, 
je třeba pokusit se zní alespoň vyrobit energii (např. ve spa-
lovně, kam odpad odveze svozová společnost). Tou po-
slední a nejhorší možností je uložení odpadu na skládku.

L. Plachý, starosta

PRAKTICKÁ PŘÍRUČKA URČUJÍCÍ, CO KAM PATŘÍ

„I HOLKY Z PRVNÍ TŘÍDY VĚDÍ, ŽE SE TŘÍDÍ!“
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OPRAVA STŘECHY SMUTEČNÍ SÍNĚ JE DOKONČENÁ!
První listopadový den se ve Skoronicích kromě oslav 
Svátku Všech svatých nesl v duchu oprav střechy smuteč-
ní síně, kterou poničila červencová vichřice. Dobrovol-
níci z řad zastupitelů a obecních pracovníků uspořádali 
brigádu, v rámci které během jediného dne dokázali pře-
laťovat dřevěné konstrukce střechy a položit novou ple-
chovou krytinu. Pět statečných, jmenovitě Josef Ingr, Petr 
Holcman, Lukáš Plachý, Pavel Svoboda a Petr Chytil st., 
se už za sychravého rána vyšplhalo na střechu smutečky, 
kde odvedli během celého dne obrovský kus práce – za to 
jim patří velké poděkování.
Prostředky na opravu střechy v  podobě naimpregnova-
ných latí a plechových trapézových dílců včetně spojova-
cího materiálu pořídila obec, celkové výdaje spojené s po-
řízením veškerého materiálu činily 28 000,00 Kč. V rámci 
likvidace související pojistné události bylo obci poskyt-
nuto finanční plnění ve výši 20 145,00 Kč.

-red.-
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ZÁŘIJOVÉ POVODNĚ
Na základě předpovědi počasí zveřejněné ČHMÚ ČR, 
podle které mělo v období od pátku 13. září do neděle 15. 
září 2024 spadnout na většině území ČR extrémní množ-
ství srážek, přistoupila obec Skoronice k přijetí souboru 
preventivních opatření za účelem eliminace možných ná-
sledků deště a hrozící povodně. Již ve středu 11. září 2024 
byl aktivován krizový štáb obce i povodňová komise, kte-
rá ve spolupráci s JSDH Skoronice po vyhodnocení krajně 
nepříznivé předpovědi počasí  stanovila konkrétní postupy
a scénáře pro řešení krizových situací.
Alarmující předpovědi počasí se bohužel naplnily
a od pátku začalo intenzivně pršet. Vytrvalé srážky po-
stupně zvyšovaly hladiny lokálních toků i vodních nádrží, 
načež byly v sobotu na Kyjovsku překročeny 1. a 2. stupně 
povodňové aktivity.
V neděli v brzkých ranních hodinách došlo na Hruškovici 
k překročení 3. stupně povodňové aktivity představující-
ho stav akutního nebezpečí. Díky extrémnímu zvýšení 
hladiny vody v Hruškovici došlo také ke zpětnému vzdutí 
bývalého mlýnského náhonu u zahradnictví Lattenberg. 
V neděli kolem poledne se povoďnová vlna z Hruškovice 
rozlila v polní trati Hlůžka, dále pak nátrží břehu v polní 
trati Široký vytekla voda z Hruškovice do přilehlých polí, 
kde vytvořila rozlehlou lagunu. Voda z Hruškovice se vy-
lila z břehů také v části u zahradnictví Lattenberg a došlo 
k zaplavení obslužné komunikace podél kanalizačního 
výtlaku vedoucího na ČOV Milotice.
Ve dnech 12.–15. září 2024 spadlo v centru Skoronic cel-
kem 151 mm srážek. Ve vyšších polohách, zejména v ob-
lasti Chřibů, které významně ovlivňují výši přítoku sráž-
kové vody do Hruškovice, spadlo přes 200 mm srážek.
V  obci Skoronice především díky koordinovanému kri-
zovému řízení a obětavé činnosti Jednotky SDH Skoroni-
ce nedošlo ke vzniku závažnějších škod na veřejném ani 
soukromém majetku. Došlo pouze, jak již bylo zmíněno 
výše, k zaplavení části zemědělských ploch v  lokalitách 
Hlůžka, Široký a u zahradnictví Lattenberg, dále došlo 
k dílčím poškozením levostranného břehu Hruškovice. 
V  této souvislosti je třeba poděkovat zástupcům obce, 
členům povodňové komise, veliteli a všem členům JSDH 
Skoronice, panu Františku Kuchařovi, panu Jiřímu Vašíč-
kovi i všem ostatním, kteří se jakkoli podíleli na realiza-
ci preventivních opatření a odstraňování následků velké 
vody. Děkujeme!
Podobně jako v případě červencové vichřice, která v naší 
obci zanechala četné škody, se také  během zářijových 
povodní ukázalo, na čem je třeba v oblasti krizového ří-
zení a protipovodňové ochrany zapracovat. Zásadním 
nedostatkem je neexistence povodňového plánu obce, 
který je pro řešení přívalové vody zcela klíčový. V  této 
oblasti hodlá obec Skoronice v dohledné době podat žá-
dost o dotaci z Operačního programu Životní prostředí
na podporu projektu, jehož předmětem bude zpracová-
ní digitálního povodňového plánu a realizace  varovné-
ho systému sestávajícího s  elektronických rozhlasových 
hlásičů a sirén v  obci a autonomních hlásných profilů

na potoku Hruškovice. Když je řeč o tomto toku, během 
povodní se jednoznačně projevil katastrofální stav jeho 
koryta a břehů, a to především v  důsledku zanedbání 
údržby ze strany správce toku (Lesy ČR) a také díky čin-
nosti bobrů. Vedení obce ihned po opadnutí vody zaháji-
lo komunikaci se správcem toku, díky které došlo k rych-
lé opravě nátrže levostranného břehu Hruškovice poblíž 
mostu na Dárkách. Naše samospráva bude společně se 
sousedními obcemi Vlkoš a Kelčany intenzivně apelovat 
na to, aby byly jasně definovány parametry řádné a pra-
videlné údržby břehů Hruškovice a zasadíme se tak za to, 
aby už do budoucna nedocházelo k  podobným provoz-
ním excesům.
Je třeba zmínit také skutečnost, že místní jednotka sbo-
ru dobrovolných hasičů z důvodu omezených finančních 
prostředků nedisponuje veškerým potřebným vybavením 
k  řešení povodní. Za účelem odstranění tohoto nedo-
statku bude obec žádat o dotaci na dovybavení jednotky 
z  prostředků Jihomoravského kraje a Hasičského fondu 
Nadace AGROFERT.
Obec Skoronice byla v  návaznosti na tyto katastrofické 
události aktivní také z hlediska solidarity k obcím na se-
verní Moravě, které byly povodněmi zasaženy nejvíce.
Ve spolupráci s Římskokatolickou farností Kyjov a měs-
tem Kyjovem uspořádala benefiční koncert na podporu 
lidem zasaženým povodněmi, který se uskutečnil v neděli 
6. října 2024 v  16:30 hod. v  kostele Nanebevzetí Panny 
Marie v Kyjově a kde v rámci programu vystoupil bary-
tonista Robin Červinek za klavírního doprovodu Marty 
Vaškové. Výtěžek z této akce byl věnován občanům obce 
Jindřichov na Šumpersku, kde povodně poničily řadu 
domácností i veřejnou infrastrukturu – na dobrovolném 
vstupném se vybralo 43 tis. Kč, obec Skoronice věnovala 
obci Jindřichov finanční dar ve výši 20 tis. Kč a město 
Kyjov přispělo částkou 100 tis. Kč. Obec Jindřichov díky 
této akci získala finanční podporu v celkové výši 163 tis. 
Kč. Tímto děkujeme všem zúčastněným, účinkujícím
i spoluorganizátorům, že podpořili dobrou věc!

-red.-
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CO DÁL SE STAROU KANALIZACÍ V ZÁHUMENKÁCH?

PŘIPRAVOVANÁ VÝSTAVBA NA PŘEDNÍCH KUSECH

To je otázka, která trápí nejenom některé spoluobčany, 
ale také obec. Na úvod si shrňme pár základních faktů 
– kanalizace situovaná v  zahradách domů v  části Dědi-
na (směrem k polní trati Záhumenice) byla vybudovaná 
někdy v šedesátých – sedmdesátých letech 20. stol. zřejmě 
za účelem odvádění dešťových vod ze střech mlateven či 
splašek z chlévů a ostatních hospodářských objektů. Po-
dobně jako v případech většiny staveb z té doby ji stavěli 
dobrovolníci z řad skoronských občanů v rámci brigády. 
Vzhledem k tomu, že po převratu nebyla kanalizace evi-
dována jako součást obecního majetku, dál se o ni nikdo 
nestaral, neboť k tomu nebyl pádný důvod, a tomu odpo-
vídá i její současný stav. To, že je tato oficiálně neexistující 
větev kanalizace ve velmi špatném technickém stavu, je 
dáno nejen jejím stářím a degradací použitého materiálu, 
ale také tím, že je mimo jiné využívána k tomu, aby od-
váděla splaškové vody z některých domácností, které se 
doposud nenapojily na novou kanalizační stoku v Dědině 
vybudovanou v roce 2013.
Letos v říjnu na základě žádostí několika občanů upozor-
ňujících na ucpání kanalizace v  Záhumenkách nechala 
obec prostřednictvím provozovatele obecní kanalizace 
propláchnout a tlakově vyčistit spodní část této kanali-
zace vyúsťující na Lúkách. Během čištění byly z potrubí 
odstraněny letité usazeniny, úlomky chátrajících trubek 
a zbytky splašek z toalet, které bránily plynulému odto-
ku. Služby spojené s vyčištěním kanalizace protentokrát 
obec nemusela platit, a to především díky nadstandard-

ním vztahům s  předsedou svazku obcí pro kanalizaci
Ing. Pavlem Neničkou, kterému tímto děkujeme. Je ale 
pouze otázkou času, kdy se tato chátrající kanalizace vli-
vem jejího dalšího nevhodného používání ucpe znovu – 
to už ale bude vyžadovat vynaložení finančních prostřed-
ků na další čištění. Proč má tedy obec nadále vynakládat 
zbytečné finance ze svého rozpočtu, navíc na provoz in-
frastruktury, která není v jejím vlastnictví a správě?
Rozumnou odpověď na tuto otázku při současné situaci, 
kdy starou kanalizaci ucpávají splašky z  toalet neukáz-
něných občanů, zřejmě nenajdeme. Pojďme to tedy vy-
řešit gentlemanskou dohodou – pokud začnou všechny 
dotčené domácnosti v části Dědina během příštího roku 
používat pro odvod splašek kanalizační přípojky do nové 
kanalizace v Dědině (což jim ostatně ukládá zákon), obec 
vezme zadní kanalizaci za svou a postupně ji opraví tak, 
aby mohla dál odvádět výhradně dešťovou vodu z  hos-
podářských staveb situovaných ve dvorech či zahradách 
domů. Toto by ovšem znamenalo, že ty domácnosti, kte-
ré nemají nebo nevyužívají přípojky do nové kanalizace 
v  Dědině, by musely ve svých domech vybudovat nové 
přípojky nebo přepojit ty stávající. Provedení tohoto kro-
ku ze strany občanů se neobejde bez vynaložení určitých 
finančních prostředků, ale bude to kompenzováno tím, že 
obec zlegalizuje, opraví a zprovozní dosluhující kanaliza-
ci v Záhumenkách tak, aby řádně plnila svůj účel.
A to je fér, nemyslíte?

L. Plachý, starosta

V letním vydání zpravodaje, kde byl stručně popsán vývoj 
veškerých přípravných prací, jsme vás informovali o tom, 
že související územní studie je téměř hotová a čeká se 
pouze na vyjádření správců sítí a dotčených orgánů státní 
správy. Nyní je situace taková, že územní studie je hoto-
vá, schválená příslušným orgánem územního plánování
a zanesená do platné územně-plánovací dokumentace 
naší obce. Prohlédnout si ji můžete na webových strán-
kách obce v sekci územní plánování.

Co se týká projektové přípravy na vybudování doprav-
ní a technické infrastruktury, jejímž investorem bude 
obec Skoronice, s  potěšením můžu konstatovat, že veš-
keré projekční a ostatní práce pokračují úspěšně dále. 
V  současné době jsou ve vysokém stádiu rozpraco-
vanosti projekty na komunikaci, vodovod, kanalizaci
i veřejné osvětlení, projekty týkající se sítě elektrického 
vedení a sdělovacích kabelů si sami zpracovávají přímo 
jejich správci, tedy společnosti EG.D, a.s. a CETIN, a.s. 
Kompletní projektová dokumentace, členěná na jednot-
livé stavební objekty podle druhu dané infrastruktury, 
by měla být hotová do konce ledna příštího roku, poté 
bude rozeslána správcům inženýrských sítí a dotče-
ným orgánům státní správy k  vydání jejich stanovisek.

Následné společné řízení k povolení stavby by mělo být 
ukončeno do konce roku 2025. V roce následujícím, tedy 
počátkem jara 2026, by se za předpokladu zajištění finan-
cování mohly rozběhnout stavební práce.

L. Plachý, starosta

Situace - výkres Přední Kusy
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NOVÝ ÚZEMNÍ PLÁN OBCE

ZA DVĚŘMI ŠKOLKY

Příprava nového územního plánu obce se již rozběhla
na plné obrátky. V tuto chvíli má obec k dispozici prvotní 
návrh zadání na pořízení tohoto zásadního dokumentu, 
které je případným zájemcům k  dispozici k  nahlédnu-
tí v  kanceláři obecního úřadu. V  návaznosti na výzvu 
v  předchozím vydání zpravodaje, kterou jsme žádali 
občany o sdělení jejich podnětů, návrhů či požadavků
na nový územní plán, se nám v kanceláři sešla pětice žá-
dostí, což je s ohledem na počet obyvatel naší obce po-
měrně málo.
Obec Skoronice tímto znovu žádá všechny občany, kte-
ří mají pro účely zpracování nového ÚP obce jakýkoli

relevantní podnět či požadavek, aby jej podali osob-
ně či poštou na podatelně Obecního úřadu Sko-
ronice nebo elektronicky na e-mailovou adresu
starosta@skoronice.cz, a to v termínu do 31. ledna 2025. 
K  tomuto účelu jsme připravili jednoduchý formulář, 
který vám formulaci požadavku usnadní a můžete si jej
v tištěné podobě vyzvednout v  kanceláři OÚ Skoronice 
nebo si jej stáhnout z webového portálu obce na adrese
https://www.skoronice.cz/file.php?nid=781&oid
=11691080.

Děkujeme za spolupráci.
L. Plachý, starosta

Milí čtenáři, přinášíme vám nové informace o dění v naší 
školce. Děti v září nastoupily do nově vymalovaných pří-
zemních prostor odpovídajících jejich potřebám. Naše 
třída je letos naplněna do počtu 24 dětí, z nichž je většina 
dětí ze Skoronic, menší část dojíždí z Vlkoše. Na uplynulé 
měsíce byla naplánována spousta aktivit. Navštívilo nás 
hned několik divadelních souborů, jako Divadélko Rol-
ničky, Divadlo Květinka a Divadlo Barborka, které dětem 
přinesly zábavná a poučná představení. V září jsme přiví-
tali nové kamarády a společně objevovali, co všechno se 
nám může urodit. Témata ovoce, zeleniny a znaků pod-
zimu nás provázela tvořením, zkoumáním i písničkami.

Další měsíc patřil zkoumání podzimní přírody, poznává-
ní hub, plodů stromů a vytváření podzimních dekorací. 
Ve školce proběhla první část keramického výukového 
programu ve spolupráci s DDM Kyjov. Důležité pro nás 
byly preventivní programy jako oční screening nebo logo-
pedická depistáž ve spolupráci s SPC Hodonín, abychom 
zajistili včasné zjištění případných potíží a kvalitněj-
ší připravenost na školní docházku. Kromě divadelních 
zážitků se od listopadu některé děti pravidelně účastnily 
plaveckého výcviku v Aquavparku Kyjov, kde si osvojily 
základní plavecké dovednosti. V rámci projektového dne 
s názvem „Vzduch“ se děti naučily, jak důležitou roli hraje 
vzduch v našem životě. Přiblížili jsme si tradice spojené 
s dušičkami, se svatým Martinem, včetně tvoření bílých 
koní. Děti si také připomněly místní lidové zvyky, zpívá-
ním hodových písní si vyzkoušely, jak se ve Skoronicích 
slaví hody.

V předvánočním čase se naše mateřská škola naplňu-
je kouzelnou atmosférou, radostí a očekáváním vánoč-
ních svátků. Adventní čas u nás zahájí Mikuláš se svou 
družinou. Děti vždy obdaruje malými balíčky a ony mu
na oplátku zazpívají a přednesou básničky. Během prosin-
ce se děti věnují tématu Vánoc. Povídáme si o vánočních 
tradicích, zpíváme koledy a připravujeme se na společné 
Koledování u školky s krátkým vystoupením, které nám 
všem připomene pravý smysl svátků – setkávání, přátel-
ství a radost z maličkostí. Celý měsíc děti provází tvoření 
vánočních ozdob na stromeček a pečení perníčků. 

Ve druhém pololetí na nás čeká další spousta zajímavých 
akcí. Zmíním například projektové dny na téma voda
a elektřina, líhnutí kuřátek, další keramické tvoření, hu-
dební představení, návštěva kina Panorama, výlet do 
Lednice a spousta dalších prospěšných akcí k  rozvíjení 
sociálních dovedností a dětských smyslů. Jsme rádi, že 
můžeme úzce spolupracovat s  organizacemi jako DDM 
Kyjov, knihovna Kyjov, Slovácko v pohybu a PPP Kyjov, 
které nám pomáhají rozvíjet děti v různých oblastech.

Závěrem bychom rádi poděkovali všem, kteří se na cho-
du školky podílejí – zřizovateli, obecním pracovníkům 
za vstřícnost, podporu a neustálou pomoc při údržbě 
naší mateřské školy a také rodičům. Díky jejich ochotě
a spolupráci můžeme děti vzdělávat a vytvářet bezpečné
a inspirativní prostředí, kde se mohou rozvíjet a objevo-
vat svět. 

Přejeme všem obyvatelům Skoronic klidné a radostné 
Vánoce naplněné láskou, harmonií a časem stráveným se 
svými blízkými. Ať nový rok přinese zdraví, štěstí a spo-
kojenost.

Těšíme se na další spolupráci a nové zážitky v roce 2025.

za kolektiv mateřské školy Gabriela Šťastná
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HASIČI SKORONICE
Informace o činnosti Jednotky SDH Skoronice
v druhé polovině roku

Vážení občané,
rádi bychom vás informovali o činnosti jednotky Sboru 
dobrovolných hasičů Skoronice za uplynulé období. Naši 
členové zasahovali celkem u deseti událostí, což je neob-
vykle mnoho, přičemž tři z nich si zaslouží zvláštní po-
zornost.
Dne 12. července 2024 se naší obcí přehnala vichřice, 
která způsobila značné škody na obecním i soukromém 
majetku. Naše jednotka se ihned zapojila do odstraňová-
ní popadaných stromů, uvolňování komunikací a provi-
zorního zabezpečení poškozených budov. Likvidace ná-
sledků probíhala ještě několik následujících dní po této 
události.
Druhou událostí byl požár travního porostu ze dne
6. září 2024 na cyklostezce vedoucí do Kyjova. Kvů-
li velkému větru se požár rozšířil na přilehlou vinici.

Jednotka požár zvládla uhasit ještě před příjezdem ostat-
ních vyslaných jednotek.
Třetí větší událostí byla technická pomoc při povodních, 
které naši obec zasáhly v polovině září. Naše jednotka se 
podílela na plnění pytlů pro případné stavění mobilních 
hrází, čištění koryta potoka Hruškovice před blížící se 
povodňovou vlnou a následné odvodnění zaplavených 
polních ploch.
Rádi bychom touto cestou poděkovali našim členům
za obětavou práci a nasazení při ochraně majetku i bez-
pečnosti nás všech. Zároveň děkujeme Vám, občanům,
za podporu a spolupráci, která je pro nás v těchto nároč-
ných situacích neocenitelná.

Věříme, že se nám společně podaří překonat i případné 
další výzvy, které by mohly naši obec v budoucnu potkat.

za jednotku SDH Skoronice velitel Michal Švábek
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Soutěžní družstvo SDH Skoronice

Soutěžní sezóna 2024 je za námi a s tím přichází i její 
krátké shrnutí. V letošním ročníku jsme se opět účastnili 
GPHO (Grandprix Hodonín), BHL (Břeclavské hasičské 
ligy) a okrskových soutěží v rámci 7. a 9. okrsku.
V GPHO jsme se umístili na celkovém 7. místě s 55 body 
a nejlepším časem 18:24. V BHL jsme nebyli hodnoce-
ni, jelikož jsme letos v této soutěži neodběhli dostateč-
ný počet závodů. Na okrskové soutěži v Kuželově (2B) 
jsme s časem 16:30 získali 1. místo. V sobotu 17. 8. 2024 
jsme u nás ve Skoronicích uspořádali okrskovou soutěž 
na 3B, která mezi ostatními týmy sklidila úspěch. Večer 
toho samého dne v přírodním areálu „Lúky“ vystoupily 
skupiny Husý kůže a Superrock. Ke konci letošní sezóny
s námi na GPHO začalo běhat i družstvo žen. Naše ženy

odběhly dva závody v rámci GPHO a jeden na domácí 
trati v rámci naší okrskové soutěže. Pokusy to byly vždy 
platné a ženy plánují pokračovat i v další sezóně.
Na závěr si vás dovolujeme upozornit, že po 21 letech se 
na naši dráhu vrátí soutěž v rámci GPHO, a to konkrétně 
v neděli 6. 7. 2025. NEZASTAVUJEME!

za soutěžní družstvo SDH Skoronice Jakub Lunga
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SKORONICE BUDOU LETOS BEZ VÝSTAVY VÍN

TJ SOKOL VLKOŠ

ODDÍL STOLNÍHO TENISU

Tato nemilá zpráva vzešla z výroční schůze Vinařského 
spolku, na které se jeho členové dohodli, že v  příštím 
roce nebude spolek pořádat výstavu vín. Důvodů k to-
muto rozhodnutí bylo více, ale tím hlavním je neochota 
místních vinařů podílet se na recipročním vracení vzorků 
okolním vesnicím tak, abychom dostáli povinnosti vrátit 
jim, co dali oni nám.
I přesto, že místní vinaře pravidelně oslovujeme a žádáme 
o několik lahví jejich vín, v letošním roce jsme se téměř 
vždy setkali s jejich odmítnutím a doslova nezájmem nám 
pomoct. Dochází tak k situaci, kdy jsme nuceni drtivou 
většinu vzorků vracet pouze ve dvou (s Jožkou Novot-
ným), což je velmi náročné.

Myslím, že jsme předvedli, ač je to poměrně složité díky 
malému počtu prácechtivých členů našeho spolku, že do-
kážeme zorganizovat kvalitní hodnocení vín a následně 
připravit košt. Není však možné, aby pak dva vinaři vra-
celi za Skoronice doslova stovky lahví.
Je zřejmé, že aktivních vinařů je ve Skoronicích jen pár, 
ale pokud se na vracení vzorků odmítají podílet, což se
v posledních několika letech reálně dělo, musíme se smí-
řit s tím, že se výstava vín ve Skoronicích konat nebude.

za Vinařský spolek Skoronice Aleš Rajsigl

Stolní tenis v polovině sezony 2024–2025
Podmínky pro stolní tenis byly v loňském a letošním roce 
dotvořeny do stavu srovnatelného s nejlepšími v širokém 
okolí. Trvale máme na paměti příspěvek Jihomoravské-
ho kraje, protože bez této finanční podpory by pravdě-
podobně nikdy nevznikla bezpečná sportovní podlaha. 
Podlaha byla základem.
Dalším bolavým problémem bylo osvětlení herny. V tma-
vším období roku bylo velmi nedostatečné a naopak, zase 
v období brzkého podzimu a jara a léta, světlo z čelních 
a bočních oken téměř nedovolilo část herny využívat. 
Osvětlení bylo vloni vyřešeno opravou některých svítidel 
a kompletní výměnou všech čtyřiašedesáti trubic. Letos 
se pak podařilo dovybavit všechna okna žaluziemi. Tím 
byly zásluhou vedení Sokola odstraněny všechny velké 
bolesti herny. Samozřejmě je ještě hodně co zlepšovat,
to se však netýká jen našeho sportu, ale funkce celé soko-
lovny. (sociálky, šatna ženy – muži, nářaďovna, možnost 
jednoduchého občerstvení při tréninku a soutěžích atd.). 
Za pravidelnou podporu naší činnosti také děkujeme ob-
cím Vlkoš a Skoronice.
Sportovní život našeho oddílu se pohybuje neustále
ve vlnách nahoru a dolů. Výsledky jsou velmi citlivé
na fluktuaci každého jednotlivého hráče, neboť se jedná
o malý sport. U mládeže se nám pravidelně stává, že hráč 
či hráčka vozí medaile z turnajů a opustí oddíl, většinou 
po ukončení povinné školní docházky U dospělých je 
družstvo tvořeno čtyřmi hráči, výsledky družstva jsou 
velmi závislé na každém jednom členu.

Současná sportovní situace:
V soutěži dospělých máme tři družstva.
„A“ družstvo hraje okresní přebor a snaží se tuto třídu 
zachovat, přestože za jeden rok ztratilo dva kvalitní hráče 
z důvodu nemoci a nástupu na školu.
„B“ družstvo hraje základní třídu a bojuje o vítězství 
v této třídě.
„C“ družstvo tvoří hráči ve věku 12, 14, 17 a 22 let, hrají 
základní třídu a drží osmé místo.

Mládež ročník 2006 a mladší: Trénuje a závodně hraje
6 dívek a 10 chlapců, to je počet, který je podobný několik 
let.
V minulé sezoně nás opustily dvě medailistky, přesto se 
nám do dnešního dne povedlo přivézt 4 medaile z okres-
ních přeborů a 3 z turnajů.
Trochu „závistivě“ se díváme, jak se do jiných sportů hr-
nou děti okolo sedmi let. K nám přicházejí poslední do-
bou děti starší, a ty pak mají problém srovnávat se na tur-
najích se svými vrstevníky z jiných oddílů, které začínají 
o 2 – 3 roky dříve. Ale pokud to myslí se stolním tenisem 
vážně, není nikdy pozdě.
Přiloženými fotografiemi bychom rádi přilákali do naší 
herny nové adepty tohoto sportu a také snad nějaké divá-
ky na zápasy našich soutěžních družstev.

Přejeme všem krásné svátky, a snad někomu Ježíšek na-
dělí i raketu na stolní tenis a ona či on pak doplní naše 
řady.

za oddíl stolního tenisu
Ing. Stanislav Šmíd, trenér a vedoucí oddílu

Ing. Jarmila Slavíčková, předsedkyně TJ
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ODDÍL LUKOSTŘELBY
Místní lukostřelecký oddíl pod TJ Sokol Vlkoš má za se-
bou již 11 let činnosti. Naše členská základna se neustále 
rozšiřuje o další zájemce, kteří chtějí do oddílu vstoupit 
a naučit se střílet. Daří se nám rozvíjet zájem o tento sport 
a propagovat lukostřelbu ve Vlkoši, i mimo náš region 
(máme nové lukostřelce až z Čejkovic a Nemotic).
Pravidelně každý rok pořádáme nebo se účastníme akcí, 
kde můžeme široké veřejnosti lukostřelbu představit. 
Obohatili jsme program na Dětských dnech v  Ježově,
ve sklárnách Vetropack Moravia Glass v Kyjově, v Mutě-
nicích a byli jsme také pozváni na slavnostní otevření no-
vého parku Ploštiny v Lužicích.
Tréninková činnost se vede s pravidelností, která umož-
ňuje snadněji sladit naše potřeby s dalšími sporty a akti-
vitami v areálu a budově sokolovny. Jarní a letní tréninky 
a přípravy na soutěže probíhají ve středu, sobotu a ne-
děli od 16 hodin na fotbalovém hřišti ve Vlkoši. Přípra-
va terčovnic na tyto venkovní tréninky je náročná neje-
nom fyzicky, ale hlavně časově. Ve středu a v neděli jsou

ve stejných časech pořádány taktéž tréninky nováčků
a kurzy lukostřelby pro veřejnost, které probíhají v tělo-
cvičně.
Co se týká soutěží, od listopadu až do konce března probí-
há lukostřelecká halová sezóna zakončená Mistrovstvím 
ČR, které se úspěšně účastní naši nejvyspělejší sportovci. 
V zimním období sami pořádáme již po několik let seriál 
halových závodů přímo ve Vlkoši. Pro toto zimní období 
jsme připravili celkem 5 soutěžních kol, finálový závod se 
na sokolovně ve Vlkoši uskuteční 1. března 2025. Závody 
jsou veřejnosti přístupné.
I mimo sportovní činnost se ukazuje, že náš oddíl lu-
kostřelby je opravdu sehraná parta lidí. Nejenomže do-
káže sportování ve Vlkoši posouvat k  dalším cílům, ale 
daří se nám také opravovat a vylepšovat zázemí spolku. 
V průběhu roku jsme odpracovali velké množství brigád-
nických hodin a podíleli se na přípravě, průběhu i úklidu 
kulturních akcích v obci Vlkoš, od plesu, různých vystou-
pení až po hody a Mikulášskou zábavu.
Pro další období plánujeme pokračovat v zaběhnutém re-
žimu tréninků, soutěží a akcí. Nábor nových lukostřelců 
se zajištěním odborného vedení a základního vybavení 
probíhá po celý rok. Pro přijetí dětí do oddílu je limitem 
jejich věk, jejich vyspělost a připravenost zvládnout tento 
klidný sport. Jsme opět připraveni ukázkami lukostřelby 
zpestřit další akce dle vašich požadavků a našich možnos-
tí, takže nás neváhejte kontaktovat.

lukostrelba.vlkos@seznam.cz
www.facebook.com/lukostrelbavlkos.marek

vedoucí oddílu a autor článku Marek Křižka,
tel.: 604 286 377
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OBECNÁ ŠKOLA VE SKORONICÍCH
Prostorné třídy s vysokými stropy, u zadní stěny uprostřed 
památeční, obrovská, železná kamna, kolem nich vysklá-
dané stožky nadrobno nasekaných polínek, plechový uhlák, 
vrchovatě naplněný kusy uhlí, železný háček na „prožda-
rování popela“, lopatka na jeho nabírání… Dřevěné lavice 
s dírou na „kalamář“, rozvrzané židličky, léty opotřebova-
né, na čelní zdi visí stará tabule… Vzpomínáte?
Při listování ve školní kronice nacházíme dojemné, ale
i úsměvné zápisky.  Zaznamenával je v letech 1904 až 1922 

řídící učitel Bedřich Kračmer, od 1. září na místo školního 
kronikáře nastoupil nadučitel Bohumil Soldán.
Vraťme se pročítáním zapsaných událostí o víc jak jedno 
století zpátky, do doby našich stařečků a prastařečků. Nechť 
je čtení pro Vás potěšením v  nastávajících zimních veče-
rech, kdy se chodívalo na besedy, vyprávělo o starých časech 
a vzpomínalo…

Marie Holcmanová

Nadučitel Bohumil Soldán k této fotografii napsal: 
Takto vypadala zdejší škola na podzim roku 1927.

Obraz budovy této zaslán též na výstavu soudobé kultury v Brně, která projektována na letní měsíce 1928.

Školní rok 1904–5 započat slavnými službami Božími 
dne 2. září. Téhož dne došel rozkaz c. k. okresního Hejt-
manství školu uzavříti, protože mezi dítkami vypukla 
spála. Uzavření školy potrvalo až do 10. září. – Vinobraní 
bylo tohoto roku ve Skoronicích 1. října, ve Vlkoši dne
5. října. Vína málo, ale dobré.

Letoší počasí
Zima do konce roku 1904 byla mírná. Teprve po váno-
cích za prudkých severních větrů začala zima tuhá a dr-
žela i na začátku února, načež sníh roztál a nastala opět 
mírná, ale blátivá zima. Až v březnu počaly cesty usychati 
a počasí bylo dosti pohodlné. Avšak duben dokázal le-
tos pravdivost průpovědi o jeho proměnlivosti. I sníh se 
objevil a setí i sázení na polích dálo se téměř úkradmo. 
I velikonoce byly z  počátku deštivé a ku konci chladné 
s  přeháňkami. Protože později však bylo počasí teplé
a častěji zaprchalo, slibovali si rolníci dobrou úrodu. Sku-
tečně byla sklizeň o žních dosti dobrá, ale nebýti dub-
nového chladu, byla by lepší. Poznamenati sluší, že le-
tos mnoho je lijavců, které se podobaly průtrži mračen.
Tak v  sobotu, dne 20. května, nastal prudký liják,

nad vesnicí i s kroupami, které zeleninu velmi poškodily. 
Voda od Vlkoše hnala se šířkou silnice a naplnila souse-
dův sklep. Hned na to v pondělí byl u nás liják mnohem 
větší, ale kroupy méně škodné. Za to potloukly kroupy
ve Vracově a v části Vlkošska od Vracova, kde mnozí rol-
níci musili žito poséci. Při každém takovém lijavci bývá 
část školní zahrady pod vodou, poněvadž voda ze dvora 
nemá jinde odpadu než do zahrady, odkudž se pak tratí 
k sousedu Vašíčkovi. Žně započaly asi 8. července a pro-
tože mezitím pršelo, bylo se obávati, že obilí poroste. Byly 
však případy takové řídké. Celkem, až na zmíněné lijáky 
byla do měsíce září vláha přiměřená a deště přicházely 
v čas potřebný.

Žákovská knihovna
Ve školním roce 1904–05 získáno z divadelního předsta-
vení pro knihovnu žákovskou 20 K. 

Žáci u zpovědi a u sv. přijímání
Dne 29. dubna byli žáci třídy I.b u zpovědi a dne 30. dub-
na u sv. přijímání, někteří z nich u I. svatého přijímání.
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Rozšíření školy – Když roku loňského žádáno o II. třídu
a povolena jen pobočka, stalo se to z toho důvodu, že tepr-
ve v letech 1902-3 a 1903-4 počet žactva na 80 vystoupil. 
Protože i ve školním roce 1904-5 tento počet překročen, 
žádáno dle usnesení místní školní rady ze dne 16. dubna 
a dle usnesení obecního výboru ze dne 19. května opět
o II. třídu. Tu v sezení veleslavné c. k. zemské rady škol-
ní ze dne 23. června 1905, čís. 11.688 povoleno rozšíření 
zdejší školy na dvojtřídní a dne 14. července 1905 schvá-
leno počátkem školního roku 1905-6 otevříti druhou 
třídu. Místo nadučitele za souhlasu místní školní rady
a obecního výboru nevypsáno. Místo učitele II. třídy 
však vypsáno a protože dosavadní učitel p. E. Baar odešel
na okres Místecký, ustanoven zatímním učitelem p. 
Rudolf Kaspar, rozený dne 20. srpna 1883 v  Benešově
u Boskovic. Učitelský ústav absolvoval v Poličce. Vyučo-
val zde jen do 18. října 1905. Odešel do Želetic na mís-
to p. Bohumila Soldána, kterýž téhož dne se přistěhoval
do Skoronic, byv zde po návrhu místní školní rady ze dne 
17.X.1905 a na základě presentace c. k. okresní rady škol-
ní ze dne 19/X c. k. zemskou školní radou ustanoven.
Pan Soldán narodil se dne 29. října 1874 v Želči u Vyško-
va. Studoval vyšší reálku v Prostějově a obdržev maturitní 
vysvědčení (23/III 1894, číslo 16), navštěvoval jednoroční 
kurs na ústavě učitelském v  Příboře. Podrobiv se dopl-
ňovací zkoušce dospělosti, obdržel vysvědčení dospělosti 
(dne 22. července 1895, čís. 28). Potom ustanoven byl c. k. 
okresní radou školní v Kyjově dekretem ze 23. srpna 1895 
číslo 635 prozatímním podučitelem v Želeticích. Tam pů-
sobil po 10 let. 

Úmrtí žákyně
Dne 2. června zemřela po dlouhé nemoci srdeční hodná 
žákyně Františka Moresová. Pohřeb konán dne 5. červ-
na. Zúčastnily se ho dítky se sborem učitelským. Mno-
ho dívek doprovodilo svou spolužačku jako družičky. Na 
památku její smrti věnoval otec její p. František Mores
ve prospěch školních dítek 20 K. Obnos tento upotřebí se 
k rozmnožení školní knihovny.

Dne 19. června podnikly dítky vycházku do kyjovské 
sklárny, kde viděly výrobu rozličných skleněných před-
mětů a zařízení pecí.

Školní rok 1905–1906
Nemoci školních dítek
Již ku konci školního roku 1905-6 bylo slyšeti, že v někte-
rých obcích okresu zuří mezi dítkami černý kašel. K nám 
zavítal nemilý tento host během prázdnin a nemoc po-
trvala i v září a říjnu. Více dítek menších do školy nepa-
třících, na černý kašel zemřelo, mezi nimi i moje 4letá 
dceruška Liduška, když se jí přidal zápal plic. Chlapce 
Bedřicha po její smrti poslal jsem do Luhačovic, kvůli 
změně vzduchu. – Po tuto dobu někdy přes polovici dítek 
do školy choditi nesmělo. Jedni žáci uzdraveni přišli, jiní 
pak zase teprve nemocí byli zachváceni. Bylo to vyučová-
ní zvláště v I. oddělení s nováčky! Ustavičně se začínalo
a opakovalo a dále nebylo možno. Ale nebylo dosti na této 
nemoci. Pak teprv přišly zase spalničky. Návštěva školy, 
která v  polovici října začala býti poněkud pravidelnou, 

utrpěla znova velmi. V této době, dne 25. října, navštívil 
školu naši c. k. okresní školdozorce p. Karel Blesík. Vý-
sledky učebné neshledal jak v letech předešlých, ale uznal, 
že vina nepadá na učitelstvo, nýbrž na uvedené nemoci 
dítek.

Školní rok 1908-9 započat 1. září slavnými službami Bo-
žími v Miloticích, jichž se zúčastnily školní dítky se svými 
učiteli. 
Dne 8. září, kterýžto den se zde každoročně slavívá jako 
svátek prvého řádu, svěcena byla hasičská stříkačka. 
Kmotrou byla vznešená choť správce c. k. okresního hejt-
manství p. Dr. Josefa Wierera.

Počasí školního roku 1909–10

Zápis ze školní kroniky za rok 1909-10,
zaznamenaný vlastní rukou Bedřichem Kračmerem.

Chladné léto 1909 nahradil teplý září a říjen. Bylo obává-
no, že víno tohoto roku neuzraje, avšak následkem tepla 
těchto dvou měsíců přece uzrálo. Vinobraní bylo 20. říj-
na. Pro ustavičné sucho přípravné orání k setí ozimin šlo 
těžce, a žita skoro zasetá žloutla suchem. Řepa a zemáky 
dostaly se dobře domů. Bylo však zemáků místy o polovi-
nu méně než loni.
Mrazů nebylo až na jeden v září. Topiti se začalo 26. říj-
na. Listopad přes polovici byl dosti teplý, takže včely ještě
17. listopadu vylétaly. Pak nastaly slabší mrazy a 21.XI. 
napadl první sníh, který ležel do prosince, načež roztál 
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a bylo teplé a vlhké počasí s deštěm do 8.XII., kdy teprve 
dosti napršelo. Dne 6.XII. bylo velmi krásně a slunečno, 
což vylákalo včely k výletu. Pak bylo mírno, o vánocích 
deštivo.
Nový rok začal silným mrazem, ale pak se zmírnilo
a 17. a 18. ledna 1910 bylo krásně slunečno jako v březnu, 
že se mohlo orati. Dne 22. ledna byla vánice sněhová se 
závěji. Sníh vytrval do února, kdy začal znenáhla táti, že 
ostatky (6.II.) byly deštivé. Pak byly někdy mrazy a pěkně 
do konce února. Dne 17.II. měly včely jarní výlet.
Začátek března byl pěkný s  nočními mrazy, ale potom 
čím dále chladněji. Po velikonocích (27.III.) zvláště
31. března sníh. Teprve asi od 5. dubna bylo tepleji, 
ale přeprchalo. Dne 11. a 12. dubna mrazy. Pak tepleji
do 15. dubna, kdy byla první bouře. Tehdy se přestalo 
topiti, avšak od 23. po několik dní opět se topilo, neboť 
nastala chladna s přeháňkami. Do rána 24.IV. silný mráz, 
dne 25. bouře s  vydatným deštěm po suchém jaře. Pak 
teplo, dne 28. silný mráz, který zničil třešně, višně a švest-
ky. Potom bylo nestálé počasí až do polovice května. Dne 
6.V. bylo tak chladno, že bylo ve škole topeno. Svatodušní 
svátky byly horké (15.V.), na Boží Tělo (26.5.) velmi bouř-
livo, že nás bouře zastihla cestou z Milotic. Matky běžely 
s deštníky a vlňáky dětem naproti. 
Bouřlivé počasí panovalo pak v červnu. Dne 16.VI. byla 
průtrž mračen a povodeň v Kyjově. Dne 20.VI. bylo znač-
ně chladno, snad prý i mráz, pak se znenáhla oteplilo
a 26.VI. byla strašná bouře s lijákem a větrem, který stro-
my lámal a ovoce setřásal, žito polehlo. Konec června
a začátek července byl rovněž bouřlivý a deštivý, čímž žně 
se zdržely do 11. července. Poněvadž až do 18.VII. skoro 
denně pršelo, lidé obilí sotva posečené vázali. Pak nastalo 
počasí teplé a stálejší. Srpen byl dosti chladný a začátek 
září velmi deštivý, čímž nastaly povodně, kterými Kuno-
vice a Uherský Ostroh byly zatopeny. Pak bylo příhodné 
počasí v říjnu, že zemáky a řepa dobře se sklidily. Ač ve 
vinohradech z jara byla ukázka na mnoho vína, nebylo té-
měř vinobraní, poněvadž následkem dešťů hrozny oprch-
ly. Oziminy zasety za dobré pohody.

Školní rok 1910–11 započat 16. září 1910 slavnými služ-
bami božími v Miloticích.
Osýpky mezi školními dítkami vypukly v II. polovici říj-
na a pronásledovaly je až do prosince. V I. třídě scházelo
ze 44 žáků i 24.
Sčítání lidu konáno počátkem roku 1911. Ve Skoronicích 
jeví výsledek tento: Domů je 98. Obyvatel mužského po-
hlaví je 233, ženského 256, celkem 489 obyvatel. 
Sčítání domácích zvířat: napočítáno: koňů 60, krav 198, 
vepřů 210, psů 39, koček 128, koz 33, slepic 1007, hus 130, 
kachen 6.
Školní rok 1910-11 zakončen tentokráte službami Boží-
mi ve Skoronicích, poněvadž zde byla mše sv. při pohřbu 
dítěte.
Strupovitost – koncem školního roku 1910-11 postižen 
byl žák 1. třídy Jan Lunga v čísle 92 zvláštní strupovitostí, 
o prázdninách rozšířila se nemoc ta i na jiné dítky, jakož 
i na dospělé. Strupy byly po celém těle, zvláště na obličeji 

a rukou. Viděl jsem, že dítě pozbylo i nehty na prstech.

Školní rok 1911–12
Drahotní přídavek
Poněvadž v posledních letech jak plodiny tak i všeliké vý-
robky bez nichž nikomu obejíti se nelze, o 50 i 100 pro-
cent se zdražily, následkem čehož úřednictvu státnímu
i zemskému platy zvýšeny a přídavky přiřknuty byly, do-
máhalo se učitelstvo od let úpravy platů svých dle 4 nej-
nižších platebních tříd úřednictva státního. Téměř všecky 
kluby poslanců zemských uznaly nutnost úpravy platů 
učitelských alespoň slovy, ale ku provedení nepřikročeno, 
poněvadž nenalezeny prameny úhrady ku zvýšení tomu 
potřebné. Po mnohém vyjednávání konečně 16. února 
1912 poskytnut učitelstvu zemským sněmem drahotní 
přídavek na rok 1912. Podkladem výše tohoto přídavku 
nejsou však služební léta, nýbrž počet členů rodiny.

Černý kašel
Po šestiletém příměří navštíveny dítky opět zlým černým 
kašlem. První případy vyskytly se již před prázdninami
a kašel sužoval dítky po celé prázdniny. Dozvuky jeho sly-
šeti i po prázdninách.

Úmrtí p. Jos. Lungy čís. 37
Muž tento v  dobách, kdy Skoronice byly přiškoleny
do Vlkoše, býval členem místní školní rady vlkošské
za Skoronice. Když pak ve Skoronicích před 11 lety sa-
mostatná škola zřízena byla, což se také jeho přičiněním 
stalo, an byl obecním radním, zvolen byl předsedou míst-
ní školní rady. Byl to muž přičinlivý, hospodárný, který 
dětem svým řádného školního vzdělání dopřával. V pa-
měti maje zásluhy tohoto muže zúčastnil se sbor učitelský 
i s dítkami školními pohřbu jeho. Zesnul 28. září ve věku 
67 let, pohřben byl vedle syna professora 30. září 1912.

Počasí v roce 1912
Rok tento jest pravou protivou roku minulého. Ač na jaře 
bylo již citelné sucho, že jsme myslili, že rok tento bude 
opět suchý, v  květnu přišlo hojně dešťů. I přede žněmi 
pršelo, čímž tyto se opozdily a začaly před koncem škol-
ního roku. Žitné žně dopadly dobře, ale ječmené a pše-
ničné následkem dešťů se protáhly, že s  mlaty pozdě se 
začalo. Silné ječmeny větrem a lijáky sraženy byly k zemi
a podrůstaly, čímž se značně poškodily. Hůře bylo jin-
de, kde obilí na poli vyrůstalo. Deště potrvaly i po žních
a jediná druhá polovice září byla poněkud sušší. Otavy 
ještě koncem září nebyly všude sklizeny. Zemáků urodilo 
se hojně, ale některé druhy ranné hnily. Řepa má chrást 
vyvinutý, ale spodek neodpovídá vrchu. Od polovice srp-
na panovala značná chladna. Těmito chladny a dešti víno, 
které slibovalo značnou úrodu, úplně se zkazilo, neboť 
zrnka hroznů zmodrala a oprchla. Nepomohlo ani troje 
stříkání skalicí. Kdo však stříkal téměř po každém dešti, 
víno si zachoval. 
Včelaři skoro všude naříkají a cukrem přikrmují, neboť 
pro deště a chladna zvláště po žních včely málokterý den 
vylétaly, třeba louky kvetly a čistce bylo hojnost. 
Topiti se začalo hned počátkem školního roku a již 
se nepřestalo. Mrazy přihlásily se počátkem října.
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První sníh napadal 3. listopadu a sotva sešel, již 12.XI. 
napadal nový. Překvapil řepaře, kteří následkem ustavič-
ných dešťů se opozdili s otavou, s kopáním zemáků a nej-
více s  dobýváním řepy. Dnes, 14.XI., kdy poslední sníh 
teplem a deštěm roztál, ryje se řepa a odváží do Kelčan. 
Kopky otavy stojí někde ještě na lukách a nejhůře je těm, 
kteří je mají u Moravy. Přesto, že zima brzy začala, bylo 
počasí až do nového roku celkem mírné a blátivé.

Školní rok 1912–13
Návštěva výstavy hospodářské
14. října 1912 navštívily mnohé dítky II. třídy výstavu 
hospodářských plodin pořádanou v  záloženském domě 
v Kyjově.

I. dětské divadelní představení
Dne 12. ledna 1913 pořádáno dětské divadelní předsta-
vení. Sehrána kouzelná pohádka o 4 jednáních „Dlouhý, 
Široký a Bystrozraký.“ Poněvadž po prvním představení 
bylo projeveno přání, aby kus byl příští neděle opako-
ván, uspořádáno 19. ledna druhé představení, které bylo 
opět četně navštíveno za poloviční vstupné. Vybráno
117.84 K vstupného, z nichž zbylo 86.44 K, za něž koupen 
šicí stroj pro školu.

Školní rok 1913–14
V pondělí, dne 4. května, dala místní školní rada prázd-
no, poněvadž patronem zdejšího kostela jest sv. Florián. 
V tento ten jsou zde slavné služby Boží a v polích se ne-
pracuje jako v neděli.

Školní rok 1914–1915
Ačkoliv válka zuřila, započal přece školní rok 16. září 
slavnými službami Božími v Miloticích.

Divadelní představení
Dne 18. října uspořádal sbor učitelský divadelní předsta-
vení ve prospěch humanitních účelů v čas válečný. Hrála 
se „Šípková Růženka“ o 3 jednáních. Po zapravení výloh 
odevzdáno c. k. okresnímu hejtmanství 50.10 K na Čer-
vený kříž a na podpory pro chudé rodiny vojínů v  poli 
se nalézajících. Za 20 K zakoupeno vlny a jehlic na žen-
ské ruční práce pro vojíny. Dne 8. listopadu uspořádáno 
opět divadelní představení za týmž účelem. Hrálo se „Sto-
lečku, prostři se“. 15. listopadu toto divadlo opakováno.
Po zapravení výloh věnováno 20 K na vlnu ku pletení vo-
jenských potřeb, 15 K místo sbírky pro českou Zemskou 
komisi na sirotky po padlých vojínech, 15 K na gumové 
údy pro vojíny a 15 K na vánoční nadílku pro vojíny.

IV. dětský den slaven dne 2. prosince ve spojení se slav-
ností nastoupení Jeho Veličenstva na trůn. Správce školy 
pronesl proslov vztahující se k  slavnostem a připojeno 
poučení o ochraně proti nakažlivým nemocem. Zpěvy
a deklamace následkem válečných událostí odpadly. Sbír-
ka vynesla 16 K 10 h. Slavnost započata rakouskou národ-
ní hymnou. 

Očkování školních dítek I. třídy bylo provedeno
1. června 1915.

Průvody církevní
Na sv. Marka, o křížových dnech a o Božím Těle zúčastni-
ly se dítky pod dozorem učitelů církevních průvodů.
Vyučování ve školním roce 1914-15 dálo, ač v době váleč-
né, pravidelně, až na dobu od 15. do 31. května, kdy třídní 
učitel II. třídy, p. Boh.Soldán, byl povolán k činné službě 
v domobraně. Propuštěn byv na dovolenou, ujal se opět 
2. června vyučování.

Školní rok 1915–16 
Zavedení letního času
Od 1. května 1916 zaveden byl takzvaný „letní čas“. Stalo 
se to tím, že o 12. hodině noční dne 30. dubna posunuty 
ručičky hodin na 1 hodinu. Starý pořádek zaveden opět 
1. října 1916.
Vyučování ve školním roce 1916-17 dálo se polodenně 
jako roku předešlého.

Sbírky na dobročinné účely válečné ve školním roce 
1916–17
V VI.Dětský den vybraly děti v obci 21.20 K, školní sbírka 
vynesla 6.90 K, na červený kříž do Vídně zasláno 6.- K, 
na vdovský a sirotčí fond 2.- K, peněžní sbírka: Rakousko 
pro Uhry 2.22 K, pro „péči o studia válečných sirotků“
2.- K, za dva pamětní listy červeného Kříže 4.-K.

Vyučování ve školním roce 1917–18 dálo se opět po-
lodenně, poněvadž světová válka po celý školní rok zuří 
dále. Poněvadž správce školy po vánocích onemocněl
a bylo mu odebrati se do nemocnice sv. Anny v  Brně, 
kde byl p. dr. Kudláčem, rodákem vracovským, opero-
ván na měchýřový kámen, obdržel dovolenou napřed
do 15. dubna 1918, pak do 15. června. Zastupoval jej na-
před učitel z Vlkoše p. Richard Berka do 15. května, pak 
slečna Marie Budíková z  Jestřabic do 15. června. Od té 
doby do konce školního roku vyučoval opět správce školy.
Letní čas zaveden opět do 15. září 1918.

Školní rok 1918–19
Dne 24. prosince přijelo do vesnice asi 150 legionářů čes-
koslovenských z Itálie. Byli to hoši ponejvíce mladí, vese-
lí, čistí, dobří, poctiví, až na několik svobodní. I s dětmi 
se přátelili a podělili je vzácností té doby – pomeranči
a fíky. O novém roce odjeli na Slovensko. 80 jich bydlelo 
ve třídách.

Školní rok 1919–20 započat nařízením ministerstva škol-
ství a národní osvěty místo 1. září teprve 16. září. Stalo se 
tak následkem opoždění žní a výmlatu. Neboť jaro a za-
čátek léta 1919 byl chladný, že žně i o měsíc byly zpoždě-
ny. Zdálo se, že kukuřice a víno nedozrají, ale srpen, září
a říjen do polovice teplem přímo hýřily. Víno však úplně 
nedozrálo.

Změna industr. učitelky Koncem října odešla na nové 
působiště do Velkého Brna – Židenic dosavadní industr. 
učitelka sl. Jana Kytlicová, která zde učila od 16. listo-
padu 1910. Po ní ustavena zde ind. učitelkou sl. Ida No-
votná, narozená 5. července 1887 v  Kyjově. Nastoupila
27. října 1919.



20

Úmrtí žákyně Anny Vašíčkové
Začátkem prázdnin dne 3. července 1920 zemřela hod-
ná žákyně I. třídy Anna Vašíčková z  čísla 15. Spolužáci 
vyprovodili ji k  poslednímu odpočinku, jehož jí budiž 
přáno po dlouhém chřadnutí, neboť od 23. února ne-
mohla choditi do školy, ač se podobalo, že jaro přispěje 
jí k uzdravení. 
Školní rok 1920–21 zakončen 28. června 1921.

Školní rok 1921–22
Epidemie úplavice
Ku konci října a v listopadu 1921 vypukla mezi dospělými 
i dítkami epidemicky úplavice, která si vyžádala několik 
málo životů lidských. I některé školní dítky byly touto ne-
mocí stiženy.

Pěstování bource morušového
I letos v míře větší než loni chovali žáci zdejší školy hou-
senky bource morušového ve škole a mnozí i doma. Vajíč-
ka dostali jsme od hedvábnického spolku z Čech. Hlavní 
překážkou chování tohoto pro hedvábnictví důležitého 
živočicha jest úplný nedostatek moruší v obci. Listí mu-
selo se donášeti z Milotic, Vracova, Vacenovic a Žadovic. 
Proti loňskému roku ztížen chov bource tím, že veliká 
moruše při hranicích svatoborských byla vykopána.

Školní rok 1922–23 zapisuje Boh. Soldán
Poslední dny měsíce srpna 1922 odešel ze Skoronic Be-
dřich Kračmer, řídící učitel, který zde 21 rok působil:
od 12. října 1901 do 1. září 1905 jako správce jednotřídní 
školy, od toho dne až do 31. srpna 1922 jako řídící školy. 
Odešel roztrpčen. Po jeho odchodu ustanoven zatímním 
správcem školy Boh. Soldán, def. učitel zde.
Počet dětí klesá. V tomto školním roce jest v matrice za-
psáno 29 hochů a 42 dívky, úhrnem 71 dětí. Z těchto cho-
dí do měšťanské školy v Kyjově 3 chlapci, 7 dívek, do re-
álného gymnásia v Kyjově 5 chlapců a jeden do gymnásia 
na Velehradě, 16 dítek chodí tedy jinde do školy. Z Vlkoše 
dochází k nám 2 chlapci, 1 děvče, úhrnem 3 žáci. Má tedy 
naše škola 22 chlapce, 36 dívek, spolu 58 dětí.
Dne 6. června podnikly dítky II. tř. poučný výlet
na Buchlov. Jelo se drahou do Starého Města, pěšky
na Velehrad, kde prohlédly si dítky kostel a museum, dále 
pak pěšky na Buchlov. Zde prohlédly si hrad. Zpět se šlo 
na Buchlovice do Starého Města a drahou domů. Po cestě 
spatřily dítky kroupami zničené pole na Písecku a Pole-
šovicku.
Jaro 1923 bylo suché, zejména duben a proto obilí, ač uka-
zovalo se jako velmi pěkné, zakrnělo. Žita bylo na mande-
le málo, ale sypalo dobře. Ostatní obilí sypalo prostředně. 
Cukrovku na jaře ničil brouk ryhonosec řepový. Někteří 
rolníci 3x cukrovku sadili, nepomohlo je ani sbírati, kolik 
jich bylo.
Dobytek stonal měknutím kostí. Nebylo domu, kde by 
tato nemoc netrápila dobytek hovězí a kozy i vepře. Bylo 
celkem 15 nucených porážek. Za to lidé nestonali, žádná 
nakažlivá nemoc ani děti ani dospělé nenavštívila.

1923–24
Školní rok nový započat s novou chutí, ale i nesnázemi, 

neboť zaveden poprve a hned povinně nový předmět – 
občanská nauka a mravní výchova.
Dne 12. května poctila naši školu vzácná návštěva 
z  Bratislavy s  panem Frant. Musilem, cvič. učitelem
a sl. M. Jeřábkovou v počtu 30.  Při odchodu pozvali děti
na výlet do Bratislavy.
V měsíci říjnu prohlédly si dítky obou tříd výstavu chry-
santhén v zámku milotickém.
Od návštěvy z  Bratislavy, hovořily dítky jen o Bratisla-
vě a o výletě. Aby radost jich byla splněna, sehrály dítky 
v dubnu opět divadlo a to: Lesní ženka. Čistý zisk věno-
ván na hrazení cestného do Bratislavy. Však vyskytnutí 
prvního případu spály v květnu hrozil zkaziti radost. Na-
štěstí onemocnění zůstalo ojedinělé, nemoc se nerozšíři-
la. Onemocněl jen Fabián Krist z  I. tř. A tak 17. června 
vypravilo se 21 dětí na cestu, 7 dítkám rodiče nedovolili 
jeti. To byla pro ně podívaná! Stále stály u oken, neustá-
le se ptaly: Co je to? Co tu bylo křiku, když před samou 
Bratislavou vjel vlak do tunelu! Zde očekávala nás sl. vy-
chovatelka M. Jeřábková a mateřsky se o nás po celé dva 
dny starala i nocleh bezplatný v  ústavě nám zaopatřila. 
Nezapomenutelná podívaná pro ně byla jízda po Dunaji 
na Děvín. Žádná nehoda se nám nepřihodila. – I. tř. byla 
tentýž den na výletě vlakem v Koryčanech, kdež si pro-
hlédla továrny a pěšky na Cimburk a zpět.
Nejvzácnější a nejmilejší radost očekávala nejen dítky, ale 
občanstvo celého kraje, když oznámena na den 27. červ-
na návštěva prvního občana republiky pana presidenta
T. G. Masaryka do Kyjova, jenž vracel se ze svého zájezdu 
po Moravě. V ten den dítky i občané v krojích zúčastni-
li se uvítání v Kyjově. Co nemohlo do Kyjova, uvítali jej
na nádraží ve Vlkoši, kde vlak jel velmi pomalu. Jásot 
neměl konce, když po přivítání p. Blahuškem z  Milotic
a p. starostou města Kyjova p. Tauchmanem procházel 
kolem sokol. cvičiště, kde stály zástupy v  nejpestřejších 
krojích. Naše dítky viděly jej zblízka. Za bouřlivého po-
zdravu odjížděl po 20 minutách pobytu zpět do Prahy. 
Zima začala už před samými svátky vánočními, ale 
byla tuhá, že dávno takových mrazů nikdo nepamatuje,
-20 – 26 C°. I sněhu bylo dost. Pšenice ty nové hodně 
promrzly. Jaro počalo pozdě, zaselo se dobře. Bylo tep-
lo: vláha a čekala se dobrá úroda. Leč velká parna kolem 
21. června zarazila vzrůst obilí a vývin zrna a obilí spíše 
dosíchalo než dozrávalo. Úroda obilí jest proto slabá ne-
jen proto, ale i proto, že obsazeno je mnoho cukrovkou, 
která letos je zvláště drahá – za 23 K. Obilí, které loni
po výmlatě bylo průměrně za 85-90 K, je letos dražší. Žito 
za 160-170 K, pšenice 210-220, ječmen 230-240 K.

Školní rok 1924–25
I v tomto školním roce ubylo opět dětí. V matrice zapsá-
no 21 chlapců, 23 dívky, celkem 54 dětí. Z těchto tak na-
vštěvuje 5 chlapců a 3 dívky měšťanskou školu v Kyjově
a 3 chlapci reálné gymnásium v Kyjově. Ve třídních ma-
trikách je zapsáno v  I.třídě 10 + 2 cizí chlapci, 8 dívek, 
spolu 18 + 2 žáků. Ve II. třídě 11 chlapců, 14 dívek, cel-
kem 25 žáků. V obou třídách 43 + 2 žáci.
Když během roku žádala vláda restrikci státních zaměst-
nanců, jest obava, že naše dvoutřídní škola bude stažena 
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na jednotřídku. Jest naše škola nejslabší v  počtu žactva 
na okrese.
Návštěva školy byla velmi pilná. Jen v  měsíci dubnu
a květnu musely některé děti zůstati doma, protože ob-
vodní lékař dr. Kunz z Milotic zjistil v některých domech 
spálu a prohlédl všecky žáky v obou třídách a našel 4 dít-
ky v I. třídě, které se po nemoci loupaly. Poslal je domů, 
poučil všechny, jak zhoubná to nemoc a jak se varovati, 

aby ji nedostaly. Jen dítky (6) v I. třídě nemoci podlehly. 
Ve II. třídě nebyl nikdo nemocen. Neumřel žádný.
V  dubnu 1925 ustavena nová místní rada školní. Jsou 
v ní: oba učitelé a 4 občané: Josef Šmíd, Jan Lunga č. 37, 
Fr. Šindler č. 6 a Jakub Klimeš č. 38.

(Zdroj: Kronika obecné školy ve Skoronicích, první díl,
OA Hodonín, NŠ Sk- 376/3)

KLUCI INGROVI - SKORONSKÉ NADĚJE MOTORISTICKÉHO SPORTU

Naši kluci začali na motorkách jezdit již v raném věku, jak 
si asi většina lidí v naší dědině všimla. Na motokrosové 
trati ve Vracově, kde jsme jezdili trénovat, jsme se před 
pár lety potkali s  dalšími skoronskými motokrosovými 
nadšenci – Frantou a Přemkem Kuchařovými – kteří nás 
přesvědčili, abychom kluky přihlásili do závodního seriá-
lu STOMP MORAVIA CUP.
Jedná se o pravidelný seriál devíti závodů za sezónu s vy-
hlášením celkových výsledků na konci sezóny, kde se jez-
dí v jednotlivých kategoriích podle věku jezdce a objemu 
motoru. Závody se odehrávají v  širokém okolí ve třech 
krajích (Kraj Vysočina, Olomoucký a Jihomoravský kraj), 
v rámci kterých pravidelně navštěvujeme především Zno-
jemsko, Olomouc a okolí, Šumpersko a okolí Brna.
V roce 2021 jsme se zúčastnili prvních závodů se starším 
Markem, kterému v  té době bylo 11 let. Dle očekávání 
jsme jako začátečníci díky neznalosti závodní strategie 
nedopadli úplně nejlíp, ale zážitek jsme z  toho měli tak 
silný, že nás to i přes prvotní neúspěch lákalo přihlásit se 
na novou sezonu.
V roce 2022 se na nás usmálo štěstí a díky konzistentním 
dobrým výsledkům se nám v kategorii Ml. Junior poda-
řilo tvrdě vybojovat celkové 3. místo v sezóně. Samozřej-
mě mladší Šimon, když viděl úspěchy staršího bratra, se 
chtěl do závodů zapojit taky, což se mu podařilo a skončil

v  sezóně na celkovém krásném 8. místě ve stejné kate-
gorii, což s ohledem na jeho věk a téměř žádné závodní 
zkušenosti nebyl vůbec špatný výsledek.
Sezóna 2023 s  sebou přinesla další významné úspěchy 
– Marek skončil na konci sezóny na celkovém 1. místě
a Šimon obsadil v celkovém bodování krásnou 4. příčku, 
což byl pro nás neskutečný úspěch.
Rok 2024 znamenal u staršího Marka přestup do skupi-
ny St. Junior kvůli věku, ale díky své bojovnosti a rych-
lé adaptaci mezi staršími závodníky vybojoval v  sezóně 
celkové 3. místo. Mladší Šimon pak stále ještě v  mladší 
kategorii obsadil krásné celkové 2. místo.
Za celou dobu závodění zdobí klukům poličky necelá čty-
řicítka pohárů, za kterými stojí nespočet hodin trénin-
ku, tvrdé práce a pečlivé přípravy spočívající v množství 
oprav či úprav jejich soutěžních strojů. Velké díky patří 
především sousedům, ale i všem ostatním občanům naší 
obce za jejich schovívavost a toleranci vůči akustickým 
projevům našich motorek. Největší obdiv a uznání si však 
zaslouží naše maminka, a to především za svou nekoneč-
nou trpělivost a pocuchané nervy… Každá zájmová akti-
vita dětí, pokud je baví a posunuje neustále dopředu, je 
krásná a pro děti přínosná, ať už se jedná o motorsport 
nebo cokoli jiného.

Marek Ingr



22

VZPOMÍNKY NA MLÁDÍ
Někdo moudrý řekl: „Návrat do mládí je tak trochu ná-
vrat do ráje.“ A u mě to tak je.
V dobách mojého mládí sme jako mladá děvčata všecky 
spolem kamarádily. Ve všední dny na nějaké zábavy moc 
času nebylo, ale v nedělu po pohádce v rádiu jsme se se-
šly nekde na lavičce pod hruškú enom tak poklábosit, co 
se v týdni událo novýho. V Hýslích kino nebylo, tak sme 
chodily do Moravan. Jednú tak nekterá z nás řekla: „Poď-
me na kino do Kyjova“. Tak sme šly, samozřejmě pěšky, 
okolo kelčanských búd ke Chrastí, a to už sme byly skoro 
v Kyjově. Co se tehdy hrálo, už opravdu nevím, hrálo se
o pěti a o osmi hodinách. Bylo to v létě, měly sme žízeň,
a že v  kině žádný bufet nebyl, tak sme šly vedle
do hospody U Kotků. Moc peněz sme neměly, tak aby 
nám zbylo na autobus, daly sme si jednu sodovku asi
za 1 Kč. Každá sme udělaly dva hlty (bylo nás asi 10 až 
12) a šly na autobus. Autobusy odjížděly z náměstí. Když 
pan řidič Klimek viděl, jak po trochách skládáme peníze,
co sme měly po kapsách u sebe, tak mávl rukú a řekl: 
„Běžte si sednút“. A svézl nás zadarmo.
V blízkéj Moštěnici býval udržovaný zámecký park. Nek-
terú nedělu odpoledne tam byla taneční zábava. Scházeli 
se tam mladí z okolních dědin – Moravan, Kostelca, Vře-
sovic. Namísto tanečního parketu bylo nasypané jehličí, 
ze kterého se prášilo, takže sme chodili dom špinaví jak 
od mlátičky. Přes prázdniny byly taneční zábavy aj na Ka-
meňáku ve výletní restauraci. Mnohé z nás si tam našly 
aj ženicha. Tam sme chodily pěšky z Moštěnice polníma 
cestama, protože po silnici přes Moravany to bylo daleko.
Eště bych ráda vzpomněla Sokolovnu, která stávala v za-
táčce mezi Kelčanama a Žádovicama (nyní zastávka 
ČSAD) a kde cvičívali Sokoli. V Kelčanech byl cukrovar, 
pošta a doly. Vládl tam čilý kulturní život – jezdívalo tam 
zájezdové divadlo z Uherského Hradiště a probíhaly tam 
Benátské noci u rybníka a také silvestrovské zábavy. Smě-
rem na Žádovice byl ještě jeden rybník, takový historický, 
s dřevěnýma bazénama a převlíkárnama. Vedle Sokolovny 
bývala četnická stanice, taková jakou známe z Četnických 
humoresek, která zde stojí zdevastovaná dodnes. Důl byl 
až nekde u Žeravic a uhlí se do Kelčan dopravovalo la-
novú dráhú. Vysýpalo se do vagónů a odtud putovalo po 
kolejách do Vlkoša na nádraží. Z Vlkoša do Kelčan vedla 
dnes již dávno neexistující vlečka, kterou se dopravovala 
řepa cukrovka do cukrovaru. Jenomže cukrovar se během 
let zrušil, doly byly uzavřeny a o sokolovnu se taky nikdo 
nestaral, pomalu chátrala až se nakonec rozpadla.
Po dobu kampaně bylo třeba víc pracovních sil. Praco-
vali tam lidi z blízkého okolí, ale hodně pracovníků bylo 
z  chudšího kraje „Horňácka“. Tito pracovníci tam byli 
ubytovaní, někteří se sem přiženili či přivdali. Byli to vět-
šinou mladí lidé a kluci.
Chlapci na vojnu rukovali na podzim. Regrúti se po od-
vodu lúčili s  rodnú dědinú symbolicky tak, že se v let-
ním podvečeru sešli u hospody a za zpěvu krásných 
pěsniček prošli dědinu až za potok, přidávali se k nim aj 
ostatní. Procházeli tak dědinu nekolikrát až do setmění.

Ale nejvíc se vyřádili na Velikonoce. Když se setmělo, šli 
od školy humnama, vysadili všecky branky a naházali 
jich do mlýnskýho náhonu. Každý si ju tam musel najit
a vrátit na místo sám. Kdo nechal vůz přes noc venku, byl 
chudák, protože kluci vůz rozebrali a roznésli po celéj dě-
dině. Naši maminka zatápěli ráno v kuchyni v kamnech
a kuchyň byla po chvilce plná kúřu. „Jak je to možný?“, 
posteskli si, „Dyť sem vymetala saze před svátkama!“ 
Vyšli se podívat ven, esli se kúří z  komína a představte
si – na komíně byla tihla. Ano, cihla, jak zpívala Naďa 
Urbánková.
V zimě, jak klučiska zjistili, kde se dere péří, tak jakoby 
nic došli na besedu, zebrali stonky a dělali chodníčky od 
ženicha k nevěstě, když to eště bylo takový tajemství. Když 
nebyly stonky, rozmíchali si do kýbla vápno a chodníčky 
dělali vápnem. To víte, že se to nekemu nelíbilo. Lidi si 
pobrblali, ale uznali, že když byli mladí, nebyli jinačí.
Takový byl život na venkově v dobách mého mládí. Dneš-
ní doba je ale jiná – ten venkovský způsob života se úplně 
vytratil. Šak moji vrstevníci by mně dali za pravdu. No, co 
nadělám, vývoj jde pořád dopředu a já su ráda, že už su 
stará a dlúho tady nebudu. Vadí mně všelicos, ale s tím se 
nic nenadělá. Člověk musí rozlišovat, co je v životě nej-
důležitější – umět zestárnout bez trpkosti a udržet si mír
a duševní pohodu, pro niž stojí za to žít. Klid a pokoj
a pokorné přijímání dobrého i zlého, jak to život přináší. 
Pokrok nikdo nezastaví, po materiální stránce se máme 
dobře. Ale já ty sociální sítě vnímám spíš ke škodě, než 
k  užitku. Ať slouží tam, kde je to potřeba a ne abysme 
si vyřizovali vzkazy místo osobního kontaktu. Tým se
od sebe vzdalujeme.

Anežka Ingrová
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CHARITA KYJOV

NEREGISTROVANÉ PEČOVATELSKÉ DOMY

POZDRAVENÍ Z CHARITY
Vážení a milí spoluobčané, uživatelé našich služeb a příz-
nivci charitního díla!
Otočením jednoho z posledních listů v kalendáři se nám 
přihlásil prosinec, poslední měsíc roku 2024. Čtyři svíce 
na adventním věnci co nevidět vystřídá krásně nazdobe-
ný vánoční stromeček a i přesto, že můžeme v posledních 
letech o sněhových vločkách za okny jen snít, výzdo-
by našich domovů, vůně cukroví a všudypřítomný ruch 
s  tóny krásných koled nám předznamenávají, že se opět 
blíží Vánoce. Čas, kdy jsou si lidská srdce tolik blízká.
Jaký byl rok, který právě končí, pro každého z nás a naše 
rodiny nemohu a ani nechci hodnotit. Byly to jistě udá-
losti radostné i bolestné; takové, jaké život přináší. Z hle-
diska lidské společnosti se mi jeví současná situace čím 
dál složitější; svět se zdá nemocný, společnost rozpolcená 
a pospolitost dokážeme vyjádřit snad jen při živelných ka-
tastrofách, jakými byly třeba letošní podzimní povodně. 
Charita Kyjov jako obvykle i letošní rok zahájila Tříkrá-
lovou sbírkou; ta se konala tradičně v měsíci lednu a její 
celkový výtěžek byl - i díky vám všem - opět vyšší než 
vloni. Shromažďování finančních prostředků je spojené 
především s radostnou zvěstí o příchodu Spasitele na ten-
to svět. Výše výtěžku sbírky je pak ale určujícím faktorem, 
do jaké míry a kolika lidem můžeme v příslušném roce 
pomoci žít lepší a důstojnější život. 
V průběhu roku se Charitě Kyjov podařilo postupně rea-
lizovat několik předem plánovaných investic. Pracovníci 
Charity si jsou moc dobře vědomi toho, že je potřeba stále 
něco vylepšovat, zdokonalovat. Technické zázemí, vozový 
park nebo třeba i prostory a prostředí, kde poskytujeme 
naše sociální, zdravotní a ostatní charitativní služby. 
V  podzimních měsících byla hlavním tématem všech 
charit pomoc v  oblastech zasažených povodněmi, kte-
ré byly důsledkem vytrvalých dešťů. I my jsme se spo-
lečně snažili zmírnit dopady povodní a pomoci lidem

překonat jejich nejtěžší chvíle. Charita Kyjov poskytla 
jako dar zasaženým oblastem vysoušeče, desinfekci, fi-
nanční podporu i nabídku pomoci pracovníků v  terénu 
za účelem poskytnutí psychologické pomoci, krizové in-
tervence a terénního šetření.
Charita Kyjov nabízí a podává pomocnou ruku všem, 
kteří ji potřebují. Starým i mladým, handicapovaným, 
osamělým, uživatelům návykových látek, lidem v  obtíž-
né životní situaci, nevyléčitelně nemocným, umírajícím. 
Všem, kterým postupně ubývají síly a někdy i chuť do ži-
vota. Po celý rok byli pracovníci Charity Kyjov oporou 
a na blízku těm, kteří byli odkázáni na pomoc druhých. 
Ve chvílích lidské bezmoci, smutku, zoufalství a utrpení 
přinášeli pomoc, naději, radost, povzbuzení, světlo, klid
a jistotu. Zažívali různé příběhy a vstupovali do nich s na-
sazením, profesionalitou, lidskostí a důstojností. 
Chci z tohoto místa upřímně poděkovat celému kolektivu 
obětavých a odborně zdatných pracovníků, které Chari-
ta Kyjov má a na které se může spolehnout. Děkuji všem 
kolegům i  kolegyním za jejich profesionální, poctivou
a obětavou práci, kterou každodenně odvádí. Přeji jim, 
aby v sobě i nadále nacházeli sílu a odvahu zas a znovu se 
obětovat pro druhé; aby nepochybovali o hlubším smyslu 
tohoto povolání a dovedli být sluncem, které vždycky za-
září těm, ke kterým přicházejí.
Nejkrásnější svátky v  roce jsou za dveřmi; adventní čas 
a čekání na příchod Spasitele končí. Přeji nám všem, aby 
Vánoce nebyly jen vzpomínkou na minulost a na osla-
vu Ježíšova narození, ale abychom v  tyto dny zakoušeli 
skutečnou blízkost a nemarnili zbytečně čas trápením, že 
není všechno podle našich představ. 
Pozastavme se a těšme se z maličkostí a z každého upřím-
ného úsměvu. Věřme, že právě o Vánocích dostáváme
od Boha všechno, co potřebujeme. A to i k tomu, abychom 
mohli dělat šťastnými ty druhé; naše blízké i ostatní. 

Požehnané vánoční svátky, hojnost zdraví,
radosti a pokoje!

Bc. Jitka Rybová, DiS.
Charita Kyjov, vedoucí PS

Příslib rychlé pomoci nebo cesta k problémům?

V poslední době se i v našem regionu objevuje stále více 
tzv. „neregistrovaných pečovatelských domů“ – zařízení, 
která nabízejí péči a ubytování pro seniory, kteří se o sebe 
nedokáží sami postarat. Ačkoliv slibují vše, co poskytují 
i oficiální pečovatelské služby, často fungují bez zákonné 
registrace a kontroly. V čem tedy může být problém?
Oficiální registrace od krajského úřadu zaručuje, že so-
ciální služba splňuje stanovené standardy – od kvalifiko-
vaného personálu po hygienické a bezpečnostní poža-
davky. U neregistrovaných domů však tato záruka chybí.

Výsledek? Řada rizik, která mohou mít pro obyvatele 
odkázané na pomoc druhých závažné důsledky. Zde je 
přehled těch hlavních, které uvádí ve své zprávě ze syste-
matických návštěv v ubytovacích zařízení poskytující péči 
bez oprávnění Veřejný ochránce práv (r. 2015).

Hlavní rizika neregistrovaných pečovatelských domů:
1. Nevhodné prostředí a zvýšené riziko úrazů
Většina těchto zařízení není kolaudována pro potřeby se-
niorů. Často nejsou bezbariérová, chybí označení prosto-
rů, což může být zvlášť nebezpečné pro klienty s demen-
cí. Absence signalizačního zařízení také zvyšuje riziko, 
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že pomoc dorazí pozdě. Extrémní riziko hrozí v případě 
požáru či jiné živelné katastrofy.
2. Chybějící soukromí a nedůstojné podmínky
Mnoho klientů je umístěno na přeplněných pokojích, čas-
to bez možnosti soukromí i při provádění hygieny. Tato 
praxe nejenže podkopává důstojnost seniorů, ale přispívá 
také k šíření nepříjemných zápachů a nečistoty.
3. Nedostatečná výživa a dehydratace
U jídla se často nedbá na individuální potřeby klientů,
ať už jde o nutriční hodnoty nebo konzistenci. Mnozí tak 
trpí podvýživou, malnutricí nebo dehydratací, což může 
být pro starší a nemocné osoby život ohrožující.
4. Neodborná péče o zdraví
O klienty se mnohdy stará nekvalifikovaný personál, kte-
rý nedokáže reagovat na zdravotní potřeby jednotlivců. 
Nesprávné podávání léků, expirace léčiv nebo nedostatek 
ošetřovatelské péče mohou ohrozit zdraví obyvatel.
5. Neodborná sociální péče
Kvůli nedostatečnému školení personálu může dochá-
zet k závažným pochybením – např. absence polohová-
ní klientů vede k bolestivým dekubitům. Rovněž péče
o hygienu je často nedostatečná, což snižuje kvalitu života 
obyvatel.
6. Nejasné hospodaření s penězi a riziko zneužití
Neregistrované domy často nemají transparentní systém 
nakládání s financemi klientů. Chybí vyúčtování, a ně-
kteří obyvatelé mohou být vystaveni riziku zneužití svých 
financí nebo dokladů. V minulosti byly zaznamenány pří-
pady podvodných úvěrů či převodů majetku.

Jak se vyhnout rizikům?
Pokud potřebujete pro své blízké zajistit péči, je vhodné 
zvážit několik možností. Existují terénní pečovatelské 

služby, které mohou péči zajišťovat přímo u klienta doma. 
Ta tam je doba, kdy pečovatelská služba rozvážela obědy 
a zajišťovala nákupy či úklidy. Jejím prvořadým cílem je 
v dnešní době pomoci rodině zajistit péči tak, aby moh-
la své blízké opečovávat a také dochovat doma. Převládá 
zajištění hygieny, péče na lůžku apod. Rodiny tak mají jis-
totu, že je o jejich blízké postaráno odborně a v prostředí, 
kde se cítí bezpečně.
V případě, že je nezbytná pobytová péče, vždy vybírejte 
mezi registrovanými poskytovateli. Nemusíte se zaměřo-
vat pouze na Kyjov, zkoušejte i další regiony v Jihomorav-
ském kraji. Tyto služby podléhají kontrolám a standar-
dům, které zajišťují kvalitu a bezpečnost.
Pokud však nemáte jinou možnost a rozhodnete se pro 
neregistrovanou službu, buďte velmi obezřetní. Sledujte 
podmínky péče a v případě jakýchkoli pochybností se ob-
raťte na příslušný odbor sociálních věcí, který vám může 
poradit s dalším postupem.
Kompetentním orgánem, který neregistrované služby po-
skytované na Kyjovsku řeší, je Jihomoravský kraj, odbor 
sociálních věcí. V případě porušování práv se můžete také 
obrátit na Veřejného ochránce práv na emailovou adresu: 
neregistry@ochrance.cz. Podnět na přezkum může být 
směřován také na Policii ČR a to v případě prověření, zda 
nemohlo dojít ke spáchání trestného činu (§ 198 týrání 
svěřené osoby, § 148 ublížení na zdraví z nedbalosti, § 171 
omezování osobní svobody, § 181 poškození vizích práv 
aj.).
Pečovat o důstojnost a bezpečí seniorů je zodpovědnost, 
kterou bychom neměli brát na lehkou váhu.

Bc. Marcela Prchalová, DiS.
odbor sociálních věcí MěÚ Kyjov

Milí krajané, obyvatelé obcí Kyjovského Slovácka,
s koncem roku 2024 se společně ohlížíme za uplynulým 
obdobím, které je pro nás v MAS Kyjovské Slovácko vý-
jimečné – slavíme totiž 20 let naší činnosti. Dvě dekády, 
během kterých jsme se snažili přinášet do našeho regionu 
nové příležitosti, projekty a rozvoj.
Co se všechno děje v Kyjovském Slovácku?
Stačí se projít po našich obcích a uvidíte to sami. Nové 
hřiště, vybavené klubovny pro spolky, moderní knihovny, 
šikovné stroje na údržbu zeleně, učebny jako z budouc-
nosti a spousta dalšího. Podpořené projekty už počítáme 
na stovky a stejně tak jsou to stovky milionů korun, které 
přitekly do našeho regionu díky naší činnosti s využitím 
dotací EU, zejména programu Komunitně vedený místní 
rozvoj a dalším programům.
Co dalšího nás zaměstnává?
Prostřednictvím projektu „Místní akční plán rozvo-
je vzdělávání“ se snažíme zlepšovat podmínky a kvalitu 
vzdělávání v našich školách. Projekt „Budujeme komuni-
tu od úsvitu do úsvitu“ je zase zaměřen na posílení spo-
lupráce a rozvoje sociálních služeb a také na aktivizaci 
našich seniorů. Projektem „Zelená úsporám Light“ po-

máháme lidem k dotacím na zateplování rodinných dom-
ků a pořizování solárních systémů ohřevu vody. V rámci 
Centra služeb pro obce podáváme pomocnou ruku a při-
pravujeme společné projekty pro naše obce. Zabýváme se 
i problematikou komunitní energetiky a budujeme kapa-
city pro její rozvoj v regionu. Na rozvoji cestovního ruchu 
se podílíme v rámci Turistické asociace Slovácko.
To vše přispívá k tomu, aby bylo Kyjovské Slovácko živým 
a moderním regionem!
A jak jsme si užili letošní rok?
Letošní rok byl také plný setkání a akcí, které nám při-
pomněly sílu komunity našeho regionu. Velikonoce jsme 
zpestřili „Velikonoční beránkovou výzvou“, uspořádali 
jsme další ročník benefičního cyklovýletu „Na kole dě-
tem“, zorganizovali jsme „Sousedský pochod pro mozek“ 
i setkání adoptivních rodičů našich houpaček a přízniv-
ců projektu „Rozhoupaná kyjovská krajina“. Pozvali jsme 
„Cimbály na ulici“, podíleli jsme se na akci „Budoucnost 
řemesel“, připravili jsme grantový program „Malé věci 
kolem nás“. Byli jsme aktivní i na poli kultury a uspořá-
dali jsme besedu s  literátem a malířem Jaroslavem Ko-
vandou, publikovali jsme knihu spisovatele a právníka
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Závěrem
Nic z  toho by ale nemělo smysl a nebylo by možné
bez vás – obyvatel našich obcí, bez spolků, škol, podniků 
i dalších organizací. Děkujeme vám za podporu, spolu-
práci a důvěru, kterou nám poskytujete. Vaše nápady, při-
pomínky a podněty jsou tím, co nás žene dál. Do nového 
roku vám přejeme především zdraví, pohodu a mnoho 
krásných okamžiků s vašimi blízkými! Budeme se těšit
na další společné projekty, setkání i nové výzvy, které nás 
v roce 2025 čekají.

s úctou a přáním všeho dobrého Anna Čarková
předsedkyně spolku za celý tým MAS

Podrobnosti o našich činnostech se dozvíte v  našem
zpravodaji, zveřejněném na našich stránkách
www.kyjovske-slovacko.com a na FB profilu.

FARNÍ OKÉNKO

Josefa Holcmana „Sklepokruhy“, která s humorem
i hloubkou přináší pohled na vinařství a tradice naše-
ho regionu. Vydali jsme nástěnný cestopisný kalendář 
„Blízký východ na přelomu tisíciletí“ fotografa prof. Dr. 
Vítězslava Otruby z  cesty po zemích blízkého východu. 
Mohli jste se s námi setkat i na vzdělávacích akcích, se-
minářích, přednáškách a workshopech, které jsme během 
roku uspořádali. 
Co nás čeká v budoucnu?
Chceme v naší práci pokračovat a přispět k dalšímu roz-
voji Kyjovska. Proto neustále hledáme nové možnosti, 
jak posílit spolupráci s obcemi, místními spolky, podni-
kateli a obyvateli. Budeme dál pořádat setkání, diskuto-
vat o potřebách regionu a hledat jejich řešení. V našem 
hledáčku je i rozvoj komunitní energetiky, pomoc obcím
a podnikům využívat moderní technologie. Za důležité 
považujeme i podporu vzdělávání stejně jako podněcová-
ní mezigeneračních aktivit, předávání dovedností, ochra-
nu a udržování tradic a řemesel a zlepšování podmínek 
pro místní produkci. 

Milí spoluobčané, s  blížícími se vánočními svátky Vám 
farnost ve Vlkoši a Skoronicích nabízí přehled bohoslu-
žeb i kulturních akcí v kostele, na které jste srdečně zváni. 
K tomu připojuji přání, aby všechny sváteční dny byly i ve 
vašich domovech a rodinách naplněny pokojem, radostí 
a štěstím.

P. Josef Zelinka, farář

Vánoční Bohoslužby ve Skoronicích
Slavnost Narození Páně středa 25.12. v 7:30 hod.
Svátek sv. Štěpána čtvrtek 26.12. v 9:00 hod.
Svátek Svaté rodiny neděle 29.12. v 7:30 hod.
Slavnost Matky Boží středa 1.1. v 9:00 hod.

Přeji vám požehnané a pohodové 
vánoční svátky, do nového 

roku 2025 vše dobré! 
Užívejte si radosti 

a krásy každého dne! 

Ing. Eva Rajchmanová, 
vaše senátorka za Hodonínsko, 

Kyjovsko a Veselsko

PF 2025

Vánoční Bohoslužby ve Vlkoši
„Půlnoční“ mše svatá úterý 24.12. ve 20:30 hod.
Slavnost Narození Páně středa 25.12. v 9:00 hod.
Svátek sv. Štěpána čtvrtek 26.12. v 7:30 hod.
Svátek Svaté rodiny neděle 29.12. v 9:00 hod.
Děkovná mše za rok 2024 úterý 31.12. v 17:00 hod.
Slavnost Matky Boží středa 1.1. v 9:00 hod.

Akce v době vánoční ve Vlkoši
Setkání u jesliček bude 25.12.2024 v 16:00 hod. v kostele. 
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ŽIVOTNÍ JUBILEA

70 let
Stanislav Krist
Marie Veverková
Marie Švábková
Marie Vaňková
Václav Křížka
Josef Chromý

75 let
Rostislav Blahynka

80 let
Eva Vašíčková
Růžena Plachá
Jiří Krist
Helena Lungová

NEJSTARŠÍ ŽENA V OBCI
Anna Procházková  99 let

NEJSTARŠÍ MUŽ V OBCI
Jan Kozák  92 let

Všem jubilantům přejeme především pevné zdraví, 
hodně životního elánu a spokojenosti.

INFORMACE Z OÚ NA ÚSEKU MATRIKY A EVIDENCE OBYVATEL

POZVÁNKY NA KULTURNÍ AKCE

Statistiky z evidence obyvatel
k 30.11.2024

Vítáme do života: 3
Teodor Benešovský, Matyáš Trumpeš, Adéla Špačková
Přihlásilo se: 8
Pavel Kříž, Mykola Tabakovych, Adéla Křížová  
Mariana Tabakovych, Nina Křížová, Dmytro Tabako-
vych, Andriana Kuzma, Aniuta Tabakovych
Odhlásilo se: 3
Kateřina Kristová, Tereza Chromá, Antonín Hoffinger
Opustili nás navždy: 2
Marie Výborná, Bedřiška Hlaváčová

Průměrný věk obyvatel v naší obci je 44,8 let.

Stav k 1.7.2024: 502
Narodilo se: 3
Přihlásilo se:  8
Odhlásilo se: 3
Zemřelo: 2
Stav k 30.11.2024: 508 85 let

Drahomíra Brázdová
Vratislav Vavřina
Miloslava Ticháčková 

90 let
Stanislav Střižík

vás srdečně zve na tradiční

VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ
pátek

prostorách Obecního domu ve Skoronicích

programu se představí:
 místní pěvecký sbor
 žesťový kvintet z Veselí nad Moravou

Součástí programu je také ochutnávka vánočního cukroví 
a degustace vín místních vinařů.
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OHLÉDNUTÍ ZA UPLYNULÝM POLOLETÍM VE FOTOGRAFII

Skoronská pouťSkoronská pouť Skoronská pouťSkoronská pouť

Benefiční koncert na pomoc občanům Benefiční koncert na pomoc občanům 
zasaženým povodněmizasaženým povodněmi

HodyHody

Beseda pro senioryBeseda pro seniory

Banderium k padesátinám Pavla IngraBanderium k padesátinám Pavla Ingra

HodyHody

Mše sv. za padlé vojínyMše sv. za padlé vojíny
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